
ЖАМБЫЛ СПОРТЫ 
БАҒЫТЫНАН ЖАҢЫЛДЫ

Жамбыл спортыны� ж�лдызы әркез 
биік бол�аны белгілі. ��ір жампоздары 
әлем дік ареналарда атой салып, талай 
мәрте �н�ранымызды шыр�атып, к�к 
бай ра�ымызды биіктетті. Десе де, 
кейінгі жылдары айма� спортыны� ба-
сы даудан арылмай, к�ркеткіш теріміз 
к��іл к�ншітпей т�р. 

ЕЛТАҢБАМЫЗ ЗАМАН 
ТАЛАБЫНА САЙ МА?
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Атырауда �ткен $лтты� ��рылтай-
ды� отырысында Мемлекет басшысы 
&асым-Жомарт То�аев �о�амда біраз-
дан бері Елта�ба�а �атысты сын ай ты-
лып ж*ргеніне то�талды. Орынды 
пайым     дар ескерусіз �алмауы керек 
еке  нін жеткізіп, орта� келісімге келу 
*шін арнайы комиссия ��рылатынын 
атап �тті. Сол-а� екен, әлеуметтік же-
лі  лерде т*рлі пікір �арша борады. 
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ҚАУІПСІЗ ӘЛЕМ ҚҰРУ –
БАСТЫ ҚАҒИДА

Мемлекет басшысы &асым-
Жомарт То�аев «А�орда» рези ден-
ция сын да ШЫ$-�а м*ше мемлекет-
терді� �ауіпсіздік ке�естері хат-
шы лары мен кездесу �ткізді. 

Қазақстан Президенті қазіргі уақытта 
Шан хай ынтымақтастық ұйымының Аста-
на дағы саммитіне дайындық жүріп жат қа-
нын айтып, аталған шараның еліміз үшін 
мәні зор екеніне назар аударды.

Президент ШЫҰ кеңістігіндегі ұжым-
дық қауіпсіздіктің р%лі артып келе жатқа-
нын ескере отырып, ұйымға мүше елдердің 
қауіпсіздік кеңесі хатшыларының кездесу-
лері айрықша %зекті екенін атап %тті.

– &ткен жылы әлемде %ңірлік және 
жер гілікті деңгейде 183 қақтығыс орын 
ал ды. Жанжалдардың саны шамамен 30 
пайыз ға артқан. Бұл – соңғы отыз жылдағы 
ең жоғары к%рсеткіш. Сарапшылар қақ ты-
ғыстар мен зорлық-зомбылық әрекет тері-
нің жаһандық циклы белең алып келе 
жа тыр деп санайды. Осы ретте халықаралық 

тер роризмнен де т%нетін қауіп күшейіп 
ке леді, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
таяу да к%птеген бейбіт тұрғынның %мірін 
жалмаған Мәскеу облысындағы қайғылы 
оқиға лаңкестердің зорлық-зомбылықтың 
ең қатігез әрі зұлым тәсілдерін қолданаты-
нын к%рсетті.

– Қазақстан лаңкестік әрекетті қатаң 
айып тайтынын бірден мәлімдеді және Ре-
сей мен бірге екенін білдірді. Екі елдің 
ар  наулы қызметтері терроризмге қарсы 
іс-қи мыл мәселелері бойынша ұдайы бай-
ла ныста. Мәскеу облысындағы лаңкестік 
әре кетті бүкіл әлем, соның ішінде бүгін 
%здеріңіз %кілі ретінде келіп отырған елдер 
де қатаң айыптады. БҰҰ Қауіпсіздік кеңесі 
кі нәлілердің бәрін жауапқа тарту қажет 
екенін, сондай-ақ терроризммен күрес 
мәселесінде халықаралық ынтымақ тас-
тықты дамытудың маңыздылығын атап 
%тті. Ең бастысы, болған істен дұрыс қоры-
тынды шығарып, нақты шаралар қабылдау 
керек. Азаматтарымыздың қауіпсіздігін 

қам тамасыз етіп, террорлық қауіп-қатер-
лерге лайықты т%теп беруге тиіспіз, – деді 
Қазақстан Президенті.

Мемлекет басшысы Шанхай ынты мақ-
тастық ұйымы кезінде %ңірдегі тұрақтылық 
пен қауіпсіздікті қамтамасыз ету, «Үш зұ-
лым күшке» бірігіп қарсы тұру мақсатын да 
құрылғанын еске салды.

– Бүгінде мұндай қатерлердің сейіл ме-
гені %з алдына, олар түрленіп, бұрынғыдан 
бетер қауіпті бола түсті. &з кезегінде, біздің 
тарапымыздан анағұрлым жүйелі әрі батыл 
шаралар қабылдау қажет. Мемлекет тері-
міз дің шырқын бұзатын терроризм, экст-
ре мизм және сепаратизм әрекеттерінің 
бе лең алуына жол беруге болмайды. «Үш 
зұ лым күшке», сондай-ақ трансұлттық 
ұйым дасқан қылмысқа, заңсыз есірткі ай-
налымына және киберқауіпсіздік сын-қа-
терлеріне қарсы күрес Қазақстанның 
ШЫҰ-ға т%рағалық ету кезеңіндегі ең 
бас ты басымдықтардың бірі саналады, – 
де ді Президент.

(Жалғасы 2-бетте)

Ұлттық статистика бюросының 
хабар лауынша, 2023 жылы Қазақстанда 
шай мен кофе %ндірісі бірден 17,2%-ға 
артып, 30 мың тоннадан асқан. Ғажабы 
сол, елімізде шай плантациялары жоқ, 
сондай-ақ кофе ағашы да %спейді. 

Мұның сырын басқа статистика 
аша ды: былтырғы 10 айда Қазақстан 
шет елден 28,1 мың тонна қара шай 
им    порттаған. Бұл 2022 жылғыдан 
32,5%-ға к%п. Негізгі жеткізушілер – 
Үнді стан (12,5 мың тонна немесе бір 
жыл да 1,9 есе %сті) және Кения (9,2 
мың тонна, – 0,4%). Яғни, елімізге 

әке ліп, қапталса болды, шәй мен кофе 
«отан дыққа» жатқызылады.

Сондай-ақ әкімдіктер, министр-
ліктер, қаптаған мемлекеттік мекеме-
кәсіпорындар мен ұлттық компаниялар 
сый ға тарту үшін тендер арқылы «отан-
дық сағаттарды» сатып алады. Бірақ 
елімізде сағат механизмдерін жасайтын 
бірде-бір зауыт жоқ. Оның бәрі не -
гі зінен, Қытайдан, Швейцариядан, 
Түр кия дан, %зге елдерден тасымал да-
нады.

(Жалғасы 4-бетте)
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Мемлекет басшысына ЕЭК 
қыз     метінің басым бағыттары және 
оны одан әрі дамыту перспективасы, 
сондай-ақ Қазақстан мен ЕЭК ара-
сын дағы %зара ықпалдастықтың 
жай-күйі туралы баяндалды.

Сонымен қатар кездесуде 2030 
жә не 2045 жылдарға дейінгі «Еу ра-

зия лық экономикалық жол» дек-
лара ц иясын жүзеге асыру ж%ніндегі 
іс-шаралар жоспарын әзірлеу, сон-
дай-ақ биыл мамыр айында Мәс-
кеу де %тетін Жоғары еуразиялық 
эко номикалық кеңестің мерей той-
лық отырысына дайындық мәсе ле-
лері талқыланды.

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ 
БАҚЫТЖАН САҒЫНТАЕВТЫ 
ҚАБЫЛДАДЫ

Мемлекет басшысы Еуразиялы� экономикалы� ко-
миссия ал�асыны� т�ра�асы Ба�ытжан Са�ынтаевты 
�а былдады. Кездесу барысында Президент &асым-
Жомарт То�аев Ба�ытжан Са�ынтаевты жа�а �ызметке 
кі рісуі мен ��тты�тады.

АТЫ ӨЗІМІЗДІКІ, 

ЗАТЫ ӨЗГЕНІКІ
«Отанды� �нім» деп ж*ргеніміз шынымен отанды� па? Б��ан 9кіметті� 

де к*мәні бар. Сонды�тан мемлекет осы с�ра�ты� на�ты жауабын тауып 
бермеген, д�рысын айт�анда, «&аза�станда жасал�ан» деген та�басы 
бар тауар ларды� ішінен на�ыз «�аза�станды�»  �німдерді ай�ындап бере 
алма�ан ескі тетіктерден бас тартпа�. Б�л ретте тауарды� шы�у тегін 
растайтын СТ-KZ сертификаты мен Индустриялы� сертификатты жояды. 
Орнына бас�а тетік әзірленіп жатыр.

ЖАР&ЫН БЕЙНЕСІ 
ЖАДЫМЫЗДА СА&ТАЛАДЫ

К�CІЛ АЙТТЫ

Президент аса к%рнекті мемлекет және қоғам қайраткері, 
Парламент Сенатының тұңғыш т%рағасы, «Отан» орденінің 
иегері, академик &мірбек Байгелдіұлының дүниеден %туіне 
байланысты оның отбасы мен жақын туыстарына к%ңіл айтты.

– &мірбек Байгелдіұлы егемендіктің берік іргетасын қа-
ласқан тұғырлы тұлға, Отанымыздың дамуына қажырлы еңбек 
сіңірген ұлтжанды азамат болды. Қазақстан Республикасы 
Парламентінің қалыптасуына зор үлес қосты. Ғибратты ғұмыр 
иесі %зінің нағыз парасатты тұлғаға тән қадір-қасиетімен бар-
ша жұрттың сый-құрметіне б%ленді. Соңына жарқын із қал-
дырған &мірбек Байгелдіұлының есімі мен бейнесі халқымы-
здың жадында мәңгі сақталады. Марқұмның иманы саламат, 
жаны жәннатта болсын, – деп жазылған жеделхатта.

К%рнекті мемлекет жә не қоғам қайраткері &мір бек 
Байгелді %мірден %тті. 

Ол мемлекет мұра ты, ұлт мәселесі бойынша аян бай еңбек 
еткен жан дардың қа тарынан болды. 1939 жылы Жамбыл 
облысының Қызыл Ок тябрь ауылында дүниеге келген азамат 
еңбек жолын Жам был облысы Жамбыл ауданының Қызыл 
Октябрь колхозында қарапайым жұмысшы болып бастаған.

Осылайша, іскерлігі мен тәжірибесінің арқасында биік 
лауазымдардың бірінен соң бірін бағындырды. 1990-1995 жыл-
дары Жамбыл облыстық атқару комитетінің т%рағасы, об -
лыстық партия комитетінің бірінші хатшысы, халық депу тат-
тары облыстық кеңесінің т%рағасы, облыс әкімі қызметтерін 
атқар ды. 1995 жылы жалпы ха лықтық референдум бойынша 
қабыл данған жаңа Консти туцияға сәйкес кәсіби Парламент 
жасақталып, &мірбек Бәйгелді қос палатадан тұратын 
Парламентке Жамбыл облысынан сенатор болып сайланды. 
1996-1999 жылдары Сенат Т%рағасы қызметін атқарды. 
Қазақстан Республикасы Парламенті Се на тының бірінші, 
екін ші, үшінші және т%ртінші шақыры лымдағы депутаты бол-
ған &.Байгелді Парламент Сенатында 16 жылдан ас там жұмыс 
іс теді. Ол заң шығармашылығымен қоса, те рең тарам далған 
ата тарихты үңіле зерттегенді, басқа халық қа сіңіп кеткен ба-
балар атын қазаққа қайтарып, ұлықтауды мақсатқа айналдырып, 
би ліктің биігінде жүргенде де халық қа зынасына қамқор болу-
дан танған жоқ. Тарихымызды түген дей жүріп бағалы, аса мол 
олжалар салды. 

Осынау %негелі ғұмырын еліміздің дамуы мен қалыптасуына 
ар на ған атпал азаматтың алды жарық, жатқан жері пейіш бол-
ғай.



КЕЛІСІМ ЕКІ ЕЛ АРАСЫНДАҒЫ 
ҚАТЫНАСТАРДЫ ДАМЫТАДЫ

ҚАУІПСІЗ ӘЛЕМ ҚҰРУ – БАСТЫ ҚАҒИДА

МОНОҚАЛАЛАРДЫ ЖАСТАРҒА 
ТАРТЫМДЫ ЕТУ КЕРЕК

БИЫЛ ӘСКЕРИ ШЕРУ 
ӨТКІЗІЛМЕЙДІ
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Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� 
т�ра!алы!ымен палата отырысы �тті. Онда 
депутаттар Мемлекет басшысыны� алдын 
ала келіп т&скен 'сынуы бойынша Жо!ар!ы 
Сот судьяларын /ызметінен босату туралы 
мәселені /арады. Сондай-а/ к&н тәртібіне 
шы!арыл!ан за�дарды ма/'лдады. 

Отырысты ашқан Мәулен �шімбаев алдымен, 
к�рнекті мемлекет және қоғам қайраткері, Қазақстан 
Республикасы Парламенті Сенатының алғашқы 
Т�рағасы &мірбек Байгелдінің қайтыс болуына 
байланысты марқұмның отбасы мен жақындарына 
к�ңіл айтты.

«&мірбек Байгелдіұлының �негелі �мірі ел тари-
хының тұтас бір тарауы деуге толық негіз бар. Ол 
1995 жылы сенатор ретінде сайланып, тәуелсіз Қа-
зақстан тарихында Парламент Сенатының ал ғаш қы 
Т�рағасы болды. Осылайша, ұлттық парла мен-
таризм нің қалыптасып, дамуына үлкен үлес қосты. 
Сол кезеңде қабылданған заңдар мемлекет тілігіміз 
бен тәуелсіздігіміздің нығаюына тікелей ық пал 
еткені анық. Осы істің бәрінде &мірбек Байгел ді ұлы 
нағыз отаншылдықтың, ұлтқа қызмет етудің озық 
үлгісін к�рсетті», – деді палата Т�рағасы.

Айта кетейік, &мірбек Байгелді Сенатта 16 жыл-
дан астам уақыт еңбек етті. Ол Парламент Сенаты-
ның бірінші, екінші, үшінші және т�ртінші ша-
қырылымында депутат болды.

Отырыс барысында сенаторлар �бдірашид 
Жүкенов пен Зәуре Кейкібасованы Жоғарғы Сот 
судьясы қызметінен босатты. Мемлекет басшысы-
ның ұсынуын қараған палата депутаттары осындай 
шешім қабылдады. Ұсынылған кандидатуралар 
алдын ала Конституциялық заңнама, сот жүйесі 
және құқық қорғау органдары комитетінде талқы-
ланды. Мемлекет басшысының ұсынуын Қазақстан 
Республикасы Жоғары Сот Кеңесінің т�рағасы 
Денис Шипп жариялады.

Сонымен қатар палата отырысында депутаттар 
«Еуразиялық экономикалық одаққа мүше мемле-
кеттерде ғылыми дәрежелер туралы құжаттарды 
�зара тану туралы келісімді ратификациялау туралы» 
заңды қарап, мақұлдады. Келісімге сәйкес, фи-
лософия докторы (PhD), бейіні бойынша доктор, 
ғылым кандидаты және ғылым докторы сияқты 
ғылыми дәрежелер туралы құжаттар растаусыз 
танылады. Мұндай құжаттардың иелері ғылыми 
дәрежесі үшін үстемеақы талап еткен жағдайда ерек-
шелік қарастырылған. Сондай-ақ заң нормалары 
ғылыми кадрлармен алмасуды ынталандыруға және 
ЕАЭО-ға мүше елдердің білім беру жүйелерін ин-
теграциялауға, университеттер мен зерттеу инсти-
туттары арасындағы ғылыми байланыстарды 
нығайтуға арналған.

Сондай-ақ сенаторлар «Қазақстан Респуб-
ликасының Үкіметі мен Қырғыз Республикасының 
Министрлер кабинеті арасындағы авиациялық 
іздестіру және құтқару саласындағы ынтымақтастық 
туралы келісімді ратификациялау туралы» заңды 
мақұлдады. Палата Т�рағасы атап �ткендей, қазір 
қазақ-қырғыз қарым-қатынасы барлық салада 
қарқынды дамып келеді. Мақұлданған заң осындай 
тиімді байланыстың бір нәтижесі екені с�зсіз. Ке-
лісімді ратификациялау Қазақстан мен Қырғызстан 
аумақтарында авиациялық іздестіру және құтқару 
жұмыстарын жедел ұйымдастыруға, осы саладағы 
екіжақты ынтымақтастықты одан әрі нығайтуға 
ықпал етпек.

«Келісім екі мемлекеттің авиациялық іздестіру 
және құтқару саласындағы ынтымақтастығын ны-
ғайтуды к�здейді. Заң авиациялық оқиға туындаған 
жағдайда тараптардың бірлескен іс-қимылын, 
сондай-ақ оқу-жаттығулар �ткізу және ақпарат ал-
масудың жекелеген мәселелерін реттейді. Алдағы 
уақытта бұл Келісім екі ел арасындағы қарым-
қатынастарды одан әрі дамытуға оң септігін тигізеді 
деп сенеміз», – деді Мәулен �шімбаев.

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысының пайым дауын-
ша, Терроризмге, сепаратизмге және 
экстремизмге қарсы іс-қимыл ж�ніндегі 
2025-2027 жылдарға арналған ынты мақ-
тастық бағдарламасын қабылдау керек. 
Сонымен қатар Президент ШЫҰ-ның 
Есірткіге қарсы 2024-2029 жылдарға ар-
налған стратегиясын және оны жүзеге 
асыру ж�ніндегі іс-қимыл бағдарламасын 
қабылдау маңызды екеніне тоқталды.

– ШЫҰ – жаңарып келе жатқан ха-
лықаралық қауіпсіздік архитектурасы не-
гіздерінің бірі. Сондықтан біздің Ұйым 
�ңірдегі тұрақтылық пен қауіпсіздікті 
қам тамасыз етуді к�здейтін �зара келісіл-
ген әрі нақты қадамдардың үлгісін к�рсе-
туге тиіс, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Оның пікірінше, Ауғанстан аумағы 
халықаралық лаңкестік топтардың ұясына 
айналмауы үшін бұл елдегі ахуалға ерекше 
назар аударған ж�н. Қазақстан Президенті 
аталған елдегі гуманитарлық дағдарыстың 
алдын алуға және ұзақмерзімді тұрақты-
лық тың сақталуына жағдай жасауға бағыт-
талған жұмыстарды жалғастыру маңызды 
деп санайды.

– Таяу Шығыстағы қақтығыс та қауіп-
сіздікке нұқсан келтіретін елеулі факторға 
айналып отыр. Оның қайғылы салдары 
бейбіт халыққа ауыр тиді. Аймақтағы тұ-
рақ тылыққа орасан зор зиян келді. Қақты-
ғыс одан әрі ушығып кетпеуі үшін жоғары 
деңгейдегі дипломатия қажет. Жалпы, 
халықаралық жағдай шиеленісіп тұр деп 
айтуға болады. Дүниежүзі халқының тең 
жартысының атынан әрекет ететін біздің 
Ұйым қауіпсіз әрі әділетті әлем құру фор-
му ласын ұсына алатынына сенімдімін, – 
деді Президент.

Мемлекет басшысы Қазақстанның 
ашық саяси-дипломатиялық диалогті, 
�зінің жаһандық және �ңірлік серіктес-
терімен конструктивті қарым-қатынас 
жасауды қолдайтынын мәлімдеді.

– Біз Еуразиялық қауіпсіздіктің тұ-
тас тығы қағидатын ұстанамыз. Ол �зара 

түсіністік пен сенім шараларына негіз-
дел ген. Мұндай тәсіл ШЫҰ кеңістігінде 
қауіп сіздік белдеуін қалыптастыру 
ж�нін дегі стратегиялық міндеттің негізі 
болуға тиіс. Қазақстан әлемдегі бей-
бітшілік пен мемлекеттердің тату �мір 
сүруін қамта ма сыз етуге �з үлесін қосуды 
ұйымға т�ра ға лы ғының басымдығы ре-
тінде атады. Сон дықтан біз ШЫҰ-ның 
«�ділетті әлем мен келісімді жақтайтын 
дүниежүзілік бірлік туралы» бастамасын 
бірлесіп әзірлеп, қа былдауды ұсындық. 
Қазақстан тарапы осы аса маңызды 
құжаттың жобасын тал қылау барысында 
аталған мәселеге диплома тиялық тұр-
ғыдан қарауға дайын, – деді Қазақстан 
Президенті.

Қасым-Жомарт Тоқаев қақты ғыс-
тармен және лаңкестік әрекеттердің белең 

алуымен қатар, климат дағдарысы, азық-
түлік, су, к�лік және энергетикалық қауіп-
сіздік салаларында сын-қатерлер байқала-
тынына назар аударды.

– ШЫҰ заманауи сын-қатерлер мен 
қауіптерге қарсы қолданатын әдіс-тәсіл-
дерін күшейтуі қажет. Бұл бағытта белсенді 
әрі мейлінше нәтижелі жұмыс жүргізіліп 
жатыр. Бастапқы кезеңде Қазақстанның 
ұсынысы бойынша ШЫҰ қызметін же-
тілдіру процесі басталды. Ұйымның әлеуе-
тін �ңірлік және халықаралық қауіп сіз-
діктің пәрменді құралы ретінде пайдалану 
керек. Бұл мақсатқа жету үшін қауіпсіздік 
кеңестері хатшыларының кездесулері 
маңызды р�л атқарады. Сіздер ұлттық 
қауіпсіздіктің әртүрлі бағытына жетекшілік 
етесіздер. Қазір сын-қатерлер мен қауіп-
терге қарсы күресу үшін біртұтас әрі бірік-

кен жұмыс тәсілі �те маңызды, – деді 
Президент.

Мемлекет басшысы ШЫҰ-ға мүше 
елдердің ұлттық қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету үшін Қауіпсіздік кеңестерінің хатшы-
лары үйлесімді жұмыс істеуі қажет екенін 
атап �тті.

– &кінішке қарай, әлемдегі жағдай 
жақын арада жақсара қоймайтын сияқты. 
Елдеріміздің ұлттық қауіпсіздігіне т�нетін 
сын-қатер әлі де бар десек, артық айтқан-
дық емес. Бұл мемлекеттеріміздің Шанхай 
ынтымақтастық ұйымы аясында бірігуі 
қажет екенін к�рсетеді. Сол арқылы сырт-
тан келетін барлық қауіпті тойтаруға және 
жоюға бағытталған бірлескен күш-жігер 
мен нақты шаралар қабылдаймыз. 
Сондықтан біз Шанхай ынтымақтастық 
ұйымының қызметіне бұрын да, қазір де 

б а с а  н а з а р  а у д а р а м ы з ,  –  д е д і 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
Ұйымның күн тәртібі бірегей саналады. 
Онда экономикалық ынтымақтастық, ин-
вестициялық саясат, мәдениет, гумани-
тарлық байланыстар саласындағы ықпал-
дастық және басқа да к�птеген мәселе 
қамтылған.

– Халықаралық терроризмге қарсы 
іс-қимыл мәселелерін б�лек қарастырамыз. 
�рине, мұнда біз саяси ерік-жігер к�рсетуге 
тиіспіз. Солайша бірге екенімізді танытып, 
ең бастысы, тиімді әрекет етуіміз керек. 
Қазақстан бұл игі іске �зінің елеулі үлесін 
қосады. Бұған сенімді болыңыздар. Сон-
дықтан мен Шанхай ынтымақтастық 
ұйымының Астанада �тетін алдағы сам-
митіне зор үміт артамын, – деді Қазақстан 
Президенті.

Қасым-Жомарт Тоқаев с�зін қорытын-
дылай келе, кездесуге қатысушылардың 
ШЫҰ кеңістігіндегі қауіпсіздікті қамта ма-
сыз ету және «шанхай рухын» күшейту 
жолындағы жұмысына табыс тіледі.

Жиында Ресей Федерациясы Қауіп-
сіздік кеңесінің хатшысы Николай Патру-
шев, Қытай Халық Республикасының 
Қоғамдық қауіпсіздік министрі Сяохун Ван, 
Үндістан Премьер-министрінің Ұлттық 
қауіпсіздік ж�ніндегі кеңесшісі Аджит 
Довал, &збекстан Республикасының Пре-
зи  денті жанындағы Қауіпсіздік ке ңе сінің 
хатшысы Виктор Махмудов, Қырғыз Рес-
пуб ликасы Қауіпсіздік кеңесінің хат шы сы 
Марат Иманкулов, Тәжікстан Республи-
касы Қауіпсіздік кеңесінің хатшы сы 
Насрул ло Махмудзода, Пәкістан Ислам 
Республикасы Үкіметінің Ұлттық қауіпсіз-
дік б�лімшесінің хатшысы Вакар Ахмад, 
Иран Ислам Республика сының Ұлттық 
қауіп сіздік ж�ніндегі жоғары кеңесінің хат-
шысы Али Акбар Ах мадиан Бабаки; ба қы-
лаушы мемле кеттердің �кілдері: Моңғолия 
Ұлттық қауіпсіздік кеңесінің хат шысы 
Бям ба  жаргал Алтангэрэл, Бе ларусь Респуб-
ликасы Қауіпсіздік кеңесінің мем лекеттік 
хатшысы Александр Вольфович с�з с�йледі.

Премьер-Министр Олжас Бектенов 
9кімет отырысында моно/алаларды жас-
тар!а тар тымды ету &шін /андай шаралар 
/абылдану керектігін айтты. 

«Біз моноқалаларды дамытып, жастар үшін 
тартымды еткіміз келеді. Ол үшін табысты арт-
тырып, жұмыс орындарын к�бейту қажет. Аталған 
міндет �ндірістерді кеңейту, жаңа жобаларды іске 
қосу, бизнеске қолайлы жағдайлар жасау арқылы 
жүзеге асырылуға тиіс. �кімдіктер жас мамандарға 
жағдай жасап, әлеуметтік пакеттер ұсынуы керек. 
Моноқа лаларда �ндіріс орындары бар компаниялар 
да корпоративтік әлеуметтік жауапкершіліктері 
туралы ұмытпауға тиіс. Оның ішінде жұмыс-

керлердің құ қықтарын қорғауға, �ндірісті ке-
ңейтуге, халықтың тұрмыс сапасын жақсартуға 
бағытталған әлеуметтік бастамаларға бірінші 
кезекте назар аудару қажет», – деді Үкімет бас-
шысы.

Сондай-ақ ол облыс әкімдері моноқалалар 
инфрақұрылымын қараусыз қалдырғанын атап �тті.

«Моноқалаларда жайлы тұрмыс деңгейі ин-
фрақұрылым объектілерінің тұрақты жұмысына 
тікелей байланысты. Олардың к�пшілігінде ин же-
нерлік және әлеуметтік инфрақұрылым әбден тоз ған. 
Облыс әкімдіктері жағдайды жақсарту үшін қа жетті 
шаралар қабылдаған жоқ. Сондықтан қа лып ты 
тұрмыс жағдайы мен қызметтерді қамтамасыз етуге 
баса назар аудару керек», – деді Премьер-Министр.

Биыл елімізде 7 және 9 мамыр!а 
арнал!ан әскери шеру �ткізілмейді. 
=ор!аныс ми нистрлігі м'ндай 
шешімді «бюджет &немдеу және 
бас/а да мәселелерді шешу /а-
жеттілігі негізінде» /абылдады. 

Бұған дейін әскери шеру жыл сайын 
ұйым дастырылып келгендіктен қазақ-
стандықтардың санасында жылда �тетін 
дәстүрлі іс-шара ретінде қалы птасып 
қалғаны анық. Қорғаныс министр лігін-
дегілер «шеруді жыл сайын �ткізу керек» 
деген регламент жоқ екенін алға тартты. 
Яғни, қалаған уақытта �ткізілуі де 
мүмкін.

Айта кетейік, елімізде 2019 жылдан 
бері әскери шерулер �ткізілмей жүр. 
2022 және 2023 жылдары шығынды 
үнем деуге байланысты, ал 2021 және 
2020 жылдары пандемия салдарынан 
ұйымдас тырылмады.
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Нұрлан ҚОСАЙ

МЕМЛЕКЕТТІК САТЫП АЛУ МЕН ЖЫЛУ ЭНЕРГЕТИКАСЫ –МЕМЛЕКЕТТІК САТЫП АЛУ МЕН ЖЫЛУ ЭНЕРГЕТИКАСЫ –
МӘЖІЛІСТІҢ ЕРЕКШЕ НАЗАРЫНДАМӘЖІЛІСТІҢ ЕРЕКШЕ НАЗАРЫНДА

Кеше Мәжіліс Т�ра�асы Ерлан 
�ошановты! жетекшілігімен жалпы 
отырыс �тті. Онда депутаттар жылу 
энер гетикасы және мемлекеттік са-
тып алу туралы за! жобалары мен 
олар �а ілеспе т5зетулерді бірінші 
о7ылымда ма78лдады.     

Мәжіліс «Жылу энергетикасы туралы» 
заң жобасы және оған ілеспе жылу энер-
гетикасы мен электр энергетикасы мәсе-
лелері бойынша заң актілеріне түзетулер 
енгізу туралы және &кімшілік құқықбұзушы-
лық кодексіне толықтырулар мен )згерістер 
енгізу туралы заң жобаларын бірінші оқы-
лымда мақұлдады. Елімізде жылу энергети-
касы саласындағы жеке заң алғаш рет 
әзірленіп отыр. Энергетика министрі Ал-
ма садам Сәтқалиев заң жобасы жылу энер-
гетикасы саласы саясатындағы құзыреттер 
мен жауапкершілікті қайта б)лу, жылу б)лігі 
бойынша бақылау функцияларын қайта 
қарау және басқа да бағыттарды қамтитынын 
айтты.

«Саланы одан әрі дамытуға қажетті ша-
раларды әзірлеу үшін бүкіл салаға мони-
торинг жүргізілмек. Бүгінде елдегі саланың 
жай-күйіне қатысты мониторинг туралы 
деректер жоқ. Бақылауды енгізу қазіргі жағ-
дайды нақтырақ түсінуге және сектордың 
одан әрі дамуын сапалы болжауға мүмкіндік 
береді», – деді А.Сәтқалиев.

Заң жобасында облыстардың, облыс 
к)леміндегі қалалар мен аудандардың жылу 
энергетикасының жұмыс істеуі мен дамуы 
қарастырылады. Ол әкімшілік-аумақтық 
бірліктің жергілікті атқарушы органдары 
әзірлеген жылу энергетикасын дамытудың 
ұзақмерзімді (20 жыл) және ортамерзімді (5 
жыл) әмбебап жоспарлары негізінде жүзеге 
асырылады. Жұмыс тобының жетекшісі 
Еділ Жаңбыршин жылу энергиясын )ндіру 
мен тасымалдау құзыреті Энергетика 
министрлігіне берілетінін айтты. Ал тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық саласын-
дағы уәкілетті орган жылу энергиясын тұ-
тыну саласындағы мемлекеттік саясатты 
іске асыруға қатысатын болады.

«Жылу энергетикасын дамытуды жос-
пар лаудың жаңа құралы енгізіледі. Еліміз-
дегі жылу энергетикасы саласының құры-
лымы айқындалады, жылумен жаб дықтау 
және жылуды тұтыну субъектілерінің құ-
қықтары мен міндеттері бекітіледі. Соны-
мен қатар заң жобасында энергетика ны-
сан дарында т)тенше жағдайлар орын алған 
кезде жылумен жабдықтау жүйелерін бас-
қару, арнайы құрылатын бірыңғай жылу 
энергетикалық компанияға беріледі деген 
норма ұсынылып отыр», – деді Еділ 
Жаңбыршин.

Оның айтуынша, теңгерімдеуші нарық 
тетіктерін және электр энергиясын бірың-
ғай сатып алушыны енгізу б)лігінде электр 
энергетикасы саласын реформалауға 
бағытталған толықтырулар енгізіледі.

«Энергетика нарығында тарифтерді 
негізсіз к)теріп және одан пайда к)ріп, 
энергетика саласына 1 тиын да инвестиция 
салмай, делдалдық қызмет атқарып отырған 
энергиямен жабдықтаушы ұйымдарды жою 
ж)нінде депутаттар арнайы нормалар 
енгізді. Бұл түзетулер концептуалды болған-
дықтан Үкіметтің қорытындысына жі-
берілді», – деді Е.Жаңбыршин.

Сонымен қатар Мәжіліс «Мемлекеттік 
сатып алу туралы» заң жобасы мен нор-

малардың артық (шамадан тыс) заңнамалық 
регламенттелуі тұрғысынан ревизиялау 
мәселелері бойынша және &кімшілік 
құқықбұзушылық туралы кодекске енгізі-
летін ілеспе түзетулерді бірінші оқылымда 
мақұлдады. Заң жобалары туралы Қаржы 
министрі Мәди Тәкиев баяндады. Баян-
дамашы құжаттың Мемлекет басшысының 
мемлекеттік сатып алудың жаңа сапалы 
жүйесін құру туралы тапсырмасын орындау 
мақсатымен әзірленгенін айтты. Бұл ретте 
сатып алынатын тауарлар мен қызметтердің 
бағасына емес, сапасына басымдық берілуі 
тиіс. 

«Қоғамдық мониторинг, әсіресе құры-
лыс жұмыстарына жүргізіледі. Тапсырыс 
беруші тарапынан шарттың тиісінше орын-
далуын бақылау – құрылыс сапасын арт-
тыру дың маңызды шарттарының бірі. Осы 
ретте жұмыстарды орындау кестелерін, 
шарт тардың орындалуы бойынша есептерді, 
жалпы қолжетімді етіп жариялау, сондай-ақ 
шарттарды орындау мониторингіне қоғам-
дық кеңестерді тарту ұсынылады», – деді 
Мәди Тәкиев.

Заң жобасы процесті жеңілдетуге және 
бюрократиядан арылтуға бағытталған. 
Алдын ала қабылдау кезеңін жою, сондай-
ақ жеке рәсімдерді )ткізу мерзімдерін қайта 
қарау ұсынылады. Нәтижесінде, мемлекет-
тік сатып алу рәсімінің жалпы ұзақтығы екі 
айдан бір айға дейін қысқарады. Қаржы 
министрінің мәліметінше, бір к)зден сатып 
алуды жетілдіру бойынша жұмыс жалғасады. 
Егер конкурсқа қатысуға бір )тінім беріліп, 
ол біліктілік талаптарына сәйкес деп таныл-
са, мұндай сатып алуларды жарамды деп 
тану ұсынылады. Тапсырыс берушіге сатып 
алу процедурасын қайталау қажет болмай-
тындықтан, бұл уақытты айтарлықтай 
үнемдеп, процесті жеңілдетеді.  

 Сондай-ақ жұмыс тобының жетекшісі 
Руслан Қожасбаев қосымша баяндамасында 
ауыл әкімдіктеріне тауарларды, жұмыстар 
мен қызметтерді конкурс )ткізбей, 3 000 
АЕК-ке дейін сатып алу ұсынылып отырға-
нын атап )тті. Жұмыс тобы бұл шекті артты-
ру ды қарастырып жатыр. Шағымдарды 
қараудың жаңа механизмін енгізу, офтейк-
келісімшарттарын жасау, жеткізушілердің 
жауапкершілігін күшейту, сатып алуы ШОБ 
субъектілері арасында жүзеге асырылатын 
тауарлардың, жұмыстар мен қызметтердің 

тізбесін енгізуге қатысты мәселелер бойын-
ша да жұмыс жүріп жатыр. Басқа да стан-
дарттар, соның ішінде сатып алу рәсімдерін 
одан әрі автоматтандыруға және бірыңғай 
платформа құруға арналған стандарттар 
енгізіледі. 

Dз кезегінде Ерлан Қошанов мемлекет-
тік сатып алу жүйесін қайта қарау мәселесі 
бірнеше жылдан бері к)теріліп келе жат-
қанын атап )тті. Ол мемлекеттік сатып алу 
барлық әлеуметтік маңызды жобаны жүзеге 
асыруға тікелей әсер ететіндіктен Мемлекет 
басшысы бұл саланы түбегейлі рефор-
малауды тапсырғанын еске салды.

«Бұл заң жергілікті жерлерде туын-
дайтын түйткілді мәселелердің шешілуіне 
оң ықпал етеді деп сенеміз. К)п жұмыс 
ат қарылды. Енді заң жобасын тезірек пы-
сықтап, екінші оқылымға шығару керек. 
Dйт кені оны халық күтіп отыр. Dңірлердегі 
биз нес қоғамдастығы мен тұрғындар ұсы-
нылған )згерістер туралы )з пікірлерін 
біл діруі маңызды. Сондықтан бейінді 
комитет )ңірлерге барып, к)шпелі отырыс 
)ткізгені ж)н», – деді палата Спикері.

Мәжіліс комитеттері «ҚР мемлекеттiк 
наградалары туралы» заңға )згерістер мен 
толықтыру енгізу туралы және Қазақстан 
мен Вьетнам Республикасы арасындағы 
сотталған адамдарды беру ж)ніндегі шартты 
ратификациялау туралы заң жобаларын 
жұмысқа алды. Жалпы отырыста мәжіліс-
мендер әлеуметтік-экономикалық мәсе ле-
лер бойынша жауапты мемлекеттік орган-
дарға 11 депутаттық сауал жолдады. Олар-
дың басым б)лігі )ңірлердегі су тасқынына 
арналды. Мақсат Толықбай депутаттық 
корпус атынан Премьер-Министр Олжас 
Бектеновке еліміздегі су тасқынына қатыс-
ты депутаттық сауал жолдады. Үкіметке су 
басу қаупі бар аймақтарда алдын алу жұ-
мыстарын ұйымдастырып, зардап шеккен 
тұрғындарды қолдауға арналған шараларды 
қабылдауды сұрады.

«Мәжілістегі әріптестерімізбен бірге 
халықтың жай-күйімен, осы бағытта қолға 
алынып жатқан шаралармен к)збе-к)з 
танысу үшін біз Орал, Арқалық, Ақт)бе, 
Ұлытау, Қоянды және тағы басқа )ңірлерді 
аралап қайттық. Былтыр дәл осы уақытта 
Қобда ауданындағы топан су шайып )ткен 
бірнеше үйге «AMANAT» партиясы тара-
пынан құрылыс материалдарына дейін 

әперіп, баспана салдыртқан едік. Dкініштісі, 
сол үйлер тағы да суға кетті. Себебі Қоб да-
дағы құрылысы басталған дамбаны 
жергілікті Прокуратура жобалық құжатта-
масынан кінәрат тауып тоқтатып тастаған. 
Сондай-ақ Ақт)бе облысындағы су басқан 
Құмсай ауылында мұнай компаниясы шлюз-
ді бітеп тастап, тасыған су ауылға қа рай 
бұрылып кеткен. Dйткені шлюз әдейі жа-
был ғандай к)рінді. Бұл мәселені жіті ба қы-
лауға алу қажет. Дәл осындай жағдай бас қа 
)ңірлерде де болуы ықтимал», – деді ол.

Осы ретте депутат Үкіметке келесі ұсы-
ныстарды жолдады. Олар – бірінші, Қа-
зақстандағы барлық )зендердің жағасының 
ерекше су қорғау аумағын 4 шақырымға 
дейін ұзарту және тұрғын үй салу мен жер 
б)лу кезінде )зен, к)л, су қоймасының 
жаға сынан қашық әрі биік жерлерге қоныс-
тандыру; екінші, ірі және таулардан ағатын 
трансшекаралық сулар құйылатын )зендер-
дің қар мен жаңбыр суы қосылғанда тасып 
кетпеуі үшін жасанды арналар жасау, аса 
қауіпті аумақтарда су қоймаларын салу, сон-
дай-ақ су соратын дренаждар мен сорғы-
ларды қайта орналастыру; үшіншіден, )зен, 
к)лге жақын орналасқан ауылдарды қажетті 
техника, қайық және арнайы формалармен 
қамтамасыз ету; т)ртінші, гидротехник-
инженер мамандардын дайындауға к)ңіл 
б)лу; бесінші, биылғы т)тенше жағдай 
жария ланған жерлердегі шаруалардың бар-
лық ауылшаруашылық несиелерін т)леуді 
үш жылға дейін шегеру мүмкіндігін қарас-
тыру. 

Ал депутат Ерлан Саиров минералдық 
ре сурстар қоры бойынша Қазақстан алғаш-
қы он елдің қатарында (ТОП-10) болса да, 
әлі күнге дейін шикізат экспорттап отырға-
нын ашына жеткізді.

«Бұған екі минерал алюминий мен мыс 
мысал бола алады. Боксит – глинозем – 
алюминий тізбегінде: глиноземнің үштен 
екісі экспортталады, үштен бірінен 250 мың 
тонна бастапқы алюминий )ндіріледі және 
тек оның 20%-ы дайын )німге )ңделеді, 
яғни сымдар, кабельдер, жылыту радиатор-
ла ры шығарылады. Он жылдан астам уақыт 
бойы ERG барлық глиноземді алюминийге 
айналдыруға уәде беріп келеді, бірақ ештеңе 
)згермей отыр.

Мыс бойынша жағдай одан да жаман: 
2023 жылы Қазақстанда 720 мың тонна мыс 

)ндірілген. Біздің еліміз катодты мыс пен 
жартылай фабрикаттарды Қытай Халық 
Республикасына, Түркияға экспорттайды, 
ал олар катодты мыстан жасалған дайын 
)німдерді кабельдер, мыс сымдар, элек-
тротехникалық )німдер түрінде Қазақстанға 
сатады. Нәтижесінде, дайын )німнің мил-
лиардтаған долларымен есептелетін үлкен 
қосымша құн түріндегі салығы осы елдерде 
қалып қояды», – дейді ол.

Оның айтуынша, к)ршілес Dзбекстан 
жылына 290 мың тонна катодты мыс 
)ндіреді екен. Оларда мыс экспортына тек 
d-8 мм кабель немесе созбасым сияқты 
дайын )нім түрінде рұқсат етіледі, осы ретте 
к)рші ел 3 000-нан астам кабельдік және 
басқа да дайын )німдерді шығарып отыр. 
Ал Түркия Қазақстаннан катодты мыс 
сатып алып, басқа елдерге миллиардтаған 
долларлық сымдарды, профильдерді және 
мыс фольганы экспорттайды.

Келесі бір депутат Ерболат Сатыбалдин 
Арқадағы қалың елдің мұңын жеткізді. 
Биыл Арқада мал қатты қырылды, қы-
рылмағаны, к)терем болып, терісіне ілініп, 
ұзын сарыға әрең кірді. Ірі шаруаларды 
айтпағанда, шағын ауылдардың )зінен 100-
ден астам жылқы құлаған. Ауыл тұрғындары 
бағып отырған малдарының жұтқа ұшырады 
деп дабыл қаққанына ай жарымнан асты. 
Тек қана Қаражалдың )зінде 566 бас жыл-
қының )лексесі жиналған екен. Жиналмай 
дала шашылып жатқаны қаншама?! 

«Жұт тек Ұлытау жерінде ғана емес, Ақ-
мола, Қарағанды облыстарын да шарпыды. 
Мұндай қыспақ жылда соқпайды, осындай 
ауыр жағдайға қалған елге дер кезде мем-
лекеттен қолдау қажет еді. Жедел к)мек 
бере тін уақыттан кеш қалдық. Жайылымдық 
тебіндерді аршып, жем-ш)п таратып, мал 
ба сын алып қалуға жасаған әрекет мардым-
сыз, шала болды. Қыстың ортасында жауған 
жауынды к)ріп-біліп отырған жауапты 
мемлекеттік мекемелер бола тұра, Ұлытау 
облысында болып жатқан табиғаттың 
қауіпті және дүлей құбылыстарының жұтқа 
әкеліп соғатыны туралы болжам жасап, 
жер гілікті әкімдіктерге ескерте алмады. 
Мем лекеттік бақылау мен реттеудің сал-
ғырт тығын осыдан да к)рсек болады. &ріп-
тесім, Мәжіліс депутаты Аманжол &лтайдың 
жұт туралы айтқан жанайқайына Ауыл 
ша руашылығы министрлігі «малдың жап-
пай )лімі фактілері жоқ, Ұлытау облысында 
67 жылқы малы )лімі тіркелді» деп аузын қу 
ш)ппен сүртіп, шаруалардың )зін кінәлау-
дан әріге бармады. Жұт жайын қалың елдің 
арасына барып, білудің орнына комиссия 
жіберіп, )лексе санаумен шектелді. Үкі-
меттің бұл тірлігін Арқа жұрты «қарнымның 
ашқанына емес, қадірімнің қашқанына 
жы лаймынға» балап отыр. «AMANAT» 
фрак циясы шаруалардың қиын мәселесіне 
бей-жай қарай алмайды», – деді ол.

Депутат жұтап қалған елдің еңсесін 
к)теру мақсатында Ұлытау облысында 
т)тенше жағдай жариялау керектігін айтып 
отыр. Оның пікірінше, зардап шеккен 
шаруа қожалықтары мен )лім-жітімге 
ұшы раған мал басы санағын жүргізу және 
шаруа қожалығы жоқ ауыл тұрғындарының 
тір кеуде болмаған малын санаққа енгізуге 
рұқ сат берген дұрыс. Жұттан титыққан 
шаруаларға қолдау ретінде ауылшаруа-
шылық мақсаттарға алған несиелеріне 
кешірім жариялау қажет. Мал )лекселерін 
жою жұмыстарын жүргізе отырып, мал-
дарға жұқпалы ауруларға қарсы екпе жұ-
мыс тарын да мемлекет есебінен ұйымдас-
тырған ж)н.

ГУМАНИТАРЛЫҚ КӨМЕК ЖІБЕРДІ

Депутаттар жапа шеккен 
адам     дарға к)мек к)рсету мақ са-
тында қаражат жинау тура лы 
ше шім қабылдады. Сон дай-ақ 
шым кент тік «Жастар Рухы ның» 
бел сен ділері су тас қыны болған 
ай мақтарға барып, к)мек к)р-
сетеді. 

Dз кезегінде «AMANAT» 
пар   тиясы Шымкент қалалық 
филиа лының т)рағасы Бахадыр 
Нарымбетов қиын дыққа тап 
бол  ған азаматтарға к)мек к)р-
сету аза маттық па рыз екенін атап 
)тті.

– «Жұмыла к)терген жүк 
жеңіл» демекші, біз әрдайым 

бір-бірімізге қамқор, тілеулес 
бола білген халықпыз. Су тас қы-
нынан зардап шеккен ағайынға 
гумани тарлық к) мек қолын 
созу ды аза маттық пар ызымыз 
деп білемін. Қа йы рымды іске 
кәсіпкерлер, халық қалаулылары 
қолдау к)рсетіп жатыр, – деді 
Бахадыр Нарымбетов.

К)мек қолын созу жұмыс-
тары осымен тоқтап қалмай ды. 
Алдағы күндері халық қа лау-
лылары мүм кіндігінше тағы да 
қор жинап, тас қын нан зардап 
шеккен аза мат  тарға қосымша 
қолдау бола тын дығын айтып 
отыр.

Жанашырлық танытқан аза маттар гума-
нитарлық к)мек жинау бекеттеріне киім-
кешек, к)рпе-т)сек, тұрмысқа қажетті заттар 
мен азық-түлік тауар ла рын тапсыруда. 
Волон  терлік ұйым дардың )кілдері тауар тасу-
ға арналған авток)ліктерді қо ғам дық орын-

дарға қойып, к) мек беремін деген аза маттарға 
ба рынша қолайлы жағдай жаса ды. 

Бірлігі жарасқан елдің жана шырлығы 
сыналатын шақта жергілікті әкімдіктер мен 
мәс ли хаттар, депутаттар, партиялас тар, бюд-
жеттік және азаматтық ұйымдардың )кілдері, 

дін қыз меткерлері, жастар тарапы бел сенділік 
танытып, халықтың күші бірлікте екенін тағы 
бір мәрте дәлелдеді.  

Қарғын судан зардап шеккен ауылдарға, 
ең алдымен Мақта арал жұртшылығынан жи-
налған к)мек керуені жолға шықты. Жақ сы-
лық жасауға асыққан мақ тааралдықтар 
Ақт)бе облы сындағы су басқан аумақтардың 
тұрғындарына азық-түлік )нім дерімен бірге 
жылы киімдер, т)сеніштер, күнделікті тұр-
мысқа қажетті тауарларды жіберді. 

Облыс аумағындағы қала және аудан тұр-
ғын дарынан жи налған гуманитарлық к) мекті 
Түркістан )ңіріндегі «Жастар ресурстық орта-
лы ғында» құрыл ған штаб үйлестіріп, әр )ңірге 
ж)нелтеді. Волонтерлер мен бел сенді жастар, 
«AMANAT» пар тиясы жанындағы «Жастар 
Рухы» жастар қанатының )кіл дері 30 тоннаға 
жуық гумани тар лық к)мекті жүк к)лігіне тиеді. 
Аталған керуенді шығарып салу  ға жастар ұйым-
да рының жетек шілері мен белсенділері жи-
налды.

Түркістандық гуманитарлық керуенге сәт-
сапар тілеген «AMANAT» партиясы Түркістан 
облыстық филиалының т)ра ғасы Алтынсары 
Үмбетәлиев халқымыздың «Қол жұмылмай, 
жылынбайды» деген аталы с)зін мысалға кел-
тіре отырып, ел ба сына күн туған қиын сәтте 
бел сен ді азаматтарымыз к)мек қолын созып 
жатқанын мәлім деді. Сонымен қатар ол қайы-
рым дылық іс-шарасына депу тат тар мен партия 
еріктілері де атсалысып жатқанын атап )тті. 
Депутат )з с)зінде жастардың аза маттық 
белсенділігіне риза шы лығын білдіріп, жылы 
лебізін жеткізді.

Сондай-ақ партияның )ңір лік филиалы-
ның ұжымы тасқын судан зардап шеккен 
отбасы ларға к)мек к)рсету ниетімен бір күн дік 
жалақысын арнайы қорға аударуды ұйғарды.

ҚОЛ ҰШЫН СОЗУ –
АЗАМАТТЫҚ ПАРЫЗ

Шымкент 7алалы7 мәсли хатыны! «AMANAT» пар тиясы 
фракциясыны! депутаттары Батыс �аза7стан облысын-
да�ы су тас7ынынан зардап шеккен т8р �ын дар�а гума-
нитарлы7 к�мек ж�нелтуде.  Ж5к к�лігіне тиелген к�рпе-
т�сек, жылы киім, резе!ке етік, рация мен 78т7ару ж8 мыс-
тарына 7ажетті заттар мен 7оса, азы7-т5лік �нім дері де 
тиеліп жол�а шы7ты. 

Т5ркістан облысыны! ж8ртшылы�ы 5й-жайларын су бас7ан А7т�бе, �останай 
�!ірлеріні! т8р�ындарына к�мек 7олын созып, зардап шеккен азаматтар�а 7олдау 
к�р сетуде. �о�ам белсенділеріні! және волонтерлерді! бастамасымен облыс 
аума�ында�ы 17 ауданда, сондай-а7 Т5ркістан 7аласында гуманитарлы7 к�мек 
жинау бекеттері ашылды.
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Солт�стік, Батыс, Шы�ыс және 
ор талы� �аза�станда к�н жылынып, 
�ар еріп, "зен-к"лдер тасып, то# 
боп �ат�ан жерге сі#бей ауылдар-
ды# су шай�анын тосыннан ту�ан 
апат деуге келмейді. /йткені �азір 
к"к тем мезгілі. Сол себепті б1л 
апат солт�стікке де к"ктемні# ерте 
ке летінін, демек әр маусым�а мер-
зімді дайынды� ж�ргізу керек еке-
нін дәлелдеді. 

�кінішке қарай, аймақтар су тас қы-
нына да дайын болмай шықты. Сал ғырт-
тық танытқандарға Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев қатаң с�гіс жариялап, 
т� тенше жағдайды �з бақылауына алды.

7 облыста болған  жағдайлар «сен са-
лар да мен салар, атқа жемді кім салар-
дың» кесірінен болды. Атқарушы билік 
пен Үкімет, министрліктер арасында 
бай ланыс жоқ. Тіпті, Т�тенше жағдайлар 
ми нистрлігі де, Су ресурстары және ир-
ри гация министрлігі де, Экология және 
та биғи ресурстар министрлігі де біріне 
бірі, қала берді ауа райына сілтеп отыр. 
Ауыл дың әкімі «бізде бәрі жақсы» деп 
ау  данға, аудан облысқа �тірік есеп бере-
ді. Түптеп келгенде «ауруын жасырған 
�ле дінің» кебін киеді. Топан су шайған 
ауыл дарға барып қайтқан әріптестеріміз 
т� тенше жағдайдың алдын алмақ тұр-
мақ, салдарын жоятын күрекке де жары-
ма ғанын к�збен к�ріп келді. Ақиқат 
ашылу үшін апат орнауы шарт емес шы-
ғар.  

Былтыр Семейде орман �ртенгенде 
де ешбір стихиямен күресуге қауқарсыз 
еке німізді білдік. Содан кейін респуб ли-
калық бюджеттен �рт с�ндіру қызметін 

қажетті құрал-жабдықпен жабдықтауға 
қыруар қаржы б�лінді. Алайда алыстағы 
ауылдарға сол �рт с�ндіру қызметіне ар-
нал ған комплектацияның түгел жет ке-
ніне күмән бар. Проблема к�теріледі, 
ше шу жолдары ұсынылады, ақша б� лі-
неді, бірақ жұмыс істелінбейді, қаражат 
ж� німен жұмсалмайды.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
сай лауалды бағдарламасында да, ха лық-
қа арнаған Жолдауларында да табиғи 
жолмен келген су ресурстарын тиімді 
бас қару әрі пайдалану, каналдарды, дре-
наждарды қалпына келтіру, қосымша су 
қоймаларын салу сияқты маңызды мәсе-
лелер к�терілген. Арнайы Су ресурстары 
және ирригация министрлігі де құрылды. 

Қыс басталғаннан бері гидро мелио-
ра циялық зерттеулер жүргізілуге тиіс 
еді. Жылқылар қалың қардан жүре ал-
май, үсіп қалып арам қатып жатқанда, 
со дан-ақ қар еріген жағдайда қандай 

бо латынын ескермеді. Енді келіп «таби-
ғат тосын мінез танытты» деп дер кезінде 
келген к�ктемнен к�ріп отыр, министр-
лер. 

Т�тенше жағдайлар министрлігі тек 
т� те ден қауіп т�ніп, т�тенше жағдай ор-
на ғанда қимылдап, апаттың алдын алу-
мен айналыспайтын болса, бұл істі заң-
мен шегелеп беру керек.  Қазір к�ктем 
мез гілі. Ауа райы осылай жылынып, 
жауын ды-шашынды бола берсе, апаттың 
атасы алда келе жатыр деген с�з. �йткені 
елі мізге к�рші мемлекеттерден келетін 
�зен дер бар, �здерінде су артығымен жи-
нала бастаса, бізге қарай ж�нелтеді. Бұл 
жағдайда қайтпек керек? 

Топан су мен сел тұрмақ, әлемде цу-
нами мен вулканнан қорғану шараларын 
қа былдаған елдер бар. Нидерландының 
қы рық жыл бойы салған дамбасының 
ар қасында, мұхиттың толқынынан сақ-
та нып жатқаны әлемді мойындатқаны 

былай тұрсын, су тасығанда су бетінде 
де қалқып тұра беретін тұрғын үйлер мен 
фермалар, кәсіпорындар құрастырып 
қойған. 

Ал жапондар 13 жыл жасаған резер-
вуар мен коллекторға тасқын суды құйып 
алып, 38 млн адам тұратын Токио жұр-
тын апаттан аман сақтандырып жатыр. 
АҚШ-та апталап жаңбыр жауса да, ирри-
гация жүйесінің арқасында арықтарында 
да су тұрмайды. Біз шетелден халықтың 
қалтасын қағатын  М;МС пен утильалым 
се кілді т�лемдерді үйренгенше, неге бі-
рін ші шығын мен апатқа ұшыратпайтын 
амалдарды үлгі етпейміз? Салғырттық-
тың салдарынан 7 облыстың шығыны 
шаш етектен асып кетті. 

Жалпы, түрлі табиғи суларды басқару 
әрі реттеуде дүниежүзі неше түрлі тех но-
логия мен жобаларды жүзеге асырып 
жатыр. Ал біздің құзырлы министрліктер 
мен атқарушы биліктің, қала берді ға-
лым дардың жайбасарлығы, жыл сайын 
қаншама ауылдың су тасқынынан зардап 
шегуіне жол беріп отыр. Бұл апат жолдар 
мен ғимараттардың сапасыздығын, кей 
жерлерде, тіпті жолдың жоқтығын к�р-
се тіп берді. Қар қалың түсетін ауылдарда  
тех ника да,  қайықтар да, тіпті резеңке 
етік тер жеткіліксіз боп шықты. �з атым-
нан Үкіметке 10 ұсыныс жолдадым.

1)Қазақстандағы барлық �зендердің 
жа ғасының ерекше су қорғау аумағын 4 
шақырымға дейін ұзарту, мемлекет қор-
ғауындағы аумаққа жатқызу норма тив-
терін енгізуді; 2) Тұрғын үй салу мен жер 
б�лу кезінде �зен, к�л, су қоймасының 
жаға сынан 100 шақырым қашықта салу 
және қырға қоныстандыруды, ауыл дар-
дың сәулетін реттеуді; 3) Ауыл маңынан 
�тетін �зендердің табанын тазалауды, 

одан шыққан құмды к�ктемгі су тас қы-
нынан сақтану шаралына, яғни б�гет-
терге пайдалануды; 4) Ертіс, Жайық, 
Есіл, Нұра, Тобыл, Еділ, Іле, Шу,  Сыр-
да рия сияқты және таулардан ағатын 
транс шекаралық сулар құйылатын �зен-
дер дің қар мен жаңбыр суы қосылғанда 
та сып кетпеуі үшін және ауылдарды ба-
сып қалмауы үшін жасанды арналар 
не месе �зендер жасауды, солар арқылы 
аса қауіпті аумақтарда табиғи суларды 
ай дайтын су қоймаларын салуды; 5) 
Кеңес үкіметінің кезінде жұмыс істе ген-
дей су соратын дренаждар мен насостарды 
қайта орналастыруды; 6) �зен, к�лге 
жа қын орналасқан ауылдарды қажетті 
тех ника, қайық және арнайы форма лар-
мен қамтамасыз етуді; 7) Құтқарушылар 
қызметінің штаттық бірлігін к�бейтуді; 
8) Қалалар мен ауылдарда ирригация, 
кәріз, дренаж жүйелерін әлемдік тәжі ри-
беге сүйеніп жасауды және жауған жаң-
быр, еріген қар суының арықтар арқылы, 
�зен, к�лдерге немесе каналдарға құятын 
етіп құбырлар тарту жобасын жасауды; 
9) Барлық қалалар мен ауылдарды қар-
дан тазалау техникасы мен су сорғыш 
к�  ліктерімен қамтамасыз етуді; 10) То-
пан суды б�гейтін б�геттер мен дам ба-
лар ды, резервуарларды к�бейтуді, мине-
рал ды жолақтар сияқты �зен жағалау-
лары нан және ауылдардың айналасынан 
ен далаға ағып кететін арықтар қазып 
қою керек екенін айттым. 

Қойылған талап, берілген тапсыр ма-
лардың барлығы бірдей орындалса, бәрі 
дұрыс болады. Тілсіз жаудың тілі жоқ та, 
зілі бар. Бірақ біз ақылды адам баласы 
емес піз бе? Ендеше, неге ғалымдар, ма-
ман дар осындай апаттарды болдырмау-
дың амалын таппайды. Осы сынақта 
Сол түстік �ңірлерде б�геттерге құм та-
си тын тұрғындардың аздығы да білінді. 
К�п шіліктің к�мегімен апатты артта 
қал дыратынымызға сенеміз. 

Қайрат БАЛАБИЕВ,
Мәжіліс депутаты,

«АМАNАТ» партиясы 
фракциясының мүшесі 

(Басы 1-бетте)

Бұл «отандық машина жасау» сала-
сы на да қатысты: әсіресе, жеңіл 

ав   то мо би льдер, автобустар шетелден 
әке лінеді, елі мізде тек жинастырылады. 
Тіпті, крес   лолары да б�тен. ;рі кетсе, 
дә не кер леу және бояу жұмыстары ғана 
Қа зақ стан да жүзеге асырылады. 

Осылайша, оның бәрі «отандық �нім» 
ата лып жүр. 

Бұдан да сорақы жайттар кездеседі: 
қа зақстандық компаниялар тауарды 
дайын күйде жатжұрттардан сатып ала-
ды, елімізде оған СТ-KZ пен индуст рия-
лық сертификаттарын алады. Нәти же-
сін  де, мем лекеттік сатып а луларға 
«отан дық �нім» ретінде ұсынып, жеңіп 
шы ғады. Кәсіпкерлер бәсекелестерінің, 
тіп ті тауардағы Made in China сияқты 
таң   баларын �шіруге де күш салмайтынын 
ай тады. Қажеті қанша? Сертификаты 
бар ғой.  Тауардың шығу тегін растайтын 
сер ти фикаттарды «Атамекен» ұлттық 
кәсіп кер лер палатасы береді. Мысалы, 
Қазақстанның кабель зауыт тары қауым-
дас ты ғының арызына орай, Техникалық 
реттеу және мет ро ло гия комитеті Шығыс 
Қазақстандағы Кә сіпкерлер палатасына 
тексеру жүр гіз ді. Қорытындысында 
«А льянс Энерго Ком плект» ЖШС-на 
кабель �німдеріне сер тификат беруде 
к�птеген заңбұзу шы лық фак  т і лері 
әшкереленді. Іс Семей қалалық әкім-
шілік сотына дейін жетті. Құжат тар ды 
фальсификациялау дерегі бойын ша ма-
териалдар ішкі істер органдарына бағыт-
талды. Сотта сертификаттардың жалған 
берілгені анықталған. 

Қолданыстағы заң бойынша жаза 
жеңіл: тауардың шығу тегін растайтын 
жал ған немесе дәйексіз құжаттарды ұсы ну 
шағын кәсіпкерлік субъектілеріне – 12 
АЕК, орта кәсіпкерлік субъектілеріне – 20 
АЕК, ірі кәсіпкерлік нысандарына – 30 
АЕК (110,7 мың теңге) айыппұл салынады. 
Егер тендер арқылы ондаған миллиард 
қара жатқа қол жеткізе алса, 110 мың тең-
ге айыппұлды компания шыбын шаққан 
құрлы сезбесі даусыз.

СЕРТИФИКАТ ҚЫТАЙДЫҢ 
К�СЕГЕСІН К�ГЕРТЕ МЕ?

Мемлекеттік органдар СТ-KZ сер-
    тификатының иегерлері та ра -

пы нан арамзалыққа бару фактілеріне 
жиі жолығады. �йткені аудиторлар бұл 
құ жатты беру кезінде «отандық �н діру-
ші нің» сол тауарды шығаруға қажетті 
зауыт-кәсіпорнының, жабдықтарының, 
бі лікті мамандарының бар-жоқтығын 
тек сере бермейді.  

Аталған сертификат �німнің Қазақ-
стан да �ндірілгенін растайды және мем-
ле кеттік сатып алулар кезінде оған ба-
сым  дық беріледі. Салдарынан, шын 
мә нінде отандық �німдер де бәсекеге 
түс кен тендерде қытайлық не ресейлік 
�нім алға озады. Мемлекеттік қолдау 
бойын ша статистика жақсарады, алайда 
шын мәнінде отандық �німдер Үкіметтің 
қамқорлығынан тыс қалады.

Комитет сарапшылары тағы бір схе-
ма ны әшкере етті.

«Бірқатар кәсіпкер ғимаратты, орын-
жайды уақытша жалға алады, оған жаб-
дық  ты орнатады. Барлығы құжат жүзінде 
рә  сімделеді. Ол жабдықта бірнеше рет �нім 
�ндіріледі. Келесі тұтас бір жылға бе  рі ле-
тін сертификатқа қол жеткізген соң, �н ді-
ріс тоқтатылады, ұқсас тауар то  лығымен 
Қытайдан тасылады», – дей ді Техникалық 
реттеу және метрология ко митеті.

Мұның бәрі қазақстандық бизнестің 
дамуына тежеу болады, әрі нарықты қал-
пымен делдалдар жайлайды. 

Заң бойынша жа лған «отандық» 
�нім   дерге сертификат таратуына қатыс-
ты алаяқтығы ашылса, сараптаманы 
жүр   гізген аудитор бірінші жолы әкім ші-
лік айыппұл т�лейді. Тауар туралы де-
рек  терді бұрмалағаны немесе тауардың 
шығу тегі туралы дұрыс емес сараптама 
ак тілерін бергені үшін сарапшы-ауди-
тор ға 10 АЕК (2024 жылы 36 920 теңге) 
м�л шерінде айыппұл к�зделген. Бір жыл 
ішін де заңбұзушылықты қайталап жаса-
са, ол сараптама жүргізуге құқық беретін 
аттестатынан айрылуы мүмкін. 

;йткенмен, бұл оларды тоқтатпайды. 
Тек алатын пара к�лемінің артуына ық пал 
етуі кәдік. Құжатынан айрылмауы үшін 
аудитор бір жыл тыныш жүрсе же теді. 
Сон да келесі жылы, келесі жолы та ғы да 
айып пұлмен құтылады. 

Масқарасы сол, Қазақстанда тауар-
лар дың шығу тегінің отандық екенін 
рас тайтын сертификаттарды жалған 
кә    сіпорындардың, яғни лас қаржыны 
заң дастырумен айналысатын бір күндік 
фир малардың алу оқиғалары жиілей 
бас таған. 

Мұның бәрі Үкіметті салаға түбегейлі 
ре фор ма жүргізуге итермелеп отыр. Бұл 
бір жағынан, ұлттық �ңдеу �неркәсібінің 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету үшін қажет. 

Екін ші жағынан, адал отандық тауар 
�н дірушілердің мүдделерін қорғау үшін 
маңызды.

ЖАҢА РЕФОРМА НЕ ЖАҢАЛЫҚ 
�КЕЛМЕК?

Үкіметке к�мекке келген Сенат 
де    путаттары заңға бастамашылық 

жа сау құқығын пайдаланып, «Кейбір 
заң  намалық актілерге тауарлардың шы-
ғарыл ған елін айқындау мәселелері 
бойын ша �згерістер мен толықтырулар 
ен гізу туралы» заңының жобасын әзір-
леп, Парламентке енгізді.  Оның аясында 
реформа �ріс алып, бір неше жаңашылдық 
ен г із і лед і .  Бір і н  ш і  ден,  т ау ард ы ң 
шығарылған елін ай қын дауды сараптау 
ж�ніндегі қызметті ли цензиялау ұсы-
ныл ды. Яғни, алаяқ тық қа барған экс-
перт лицензиясынан мәң гілікке айры-
луы мүмкін. Сонда ол үшін сараптама 
кәсібіне жол жабылады.

Салаға жауапты ведомство бұл талап-
тың тауардың шығарылған елін анық-
тау мен айналысатын барлық сараптама 
ұйы мы мен сарапшы-аудиторларға қол-
да нылатынын хабарлады. Алайда олар-
дың нақты санын білмейді.

«2024 жылғы қаңтарда, «Атамекен» 
ҰКП-ның бейресми деректері бойынша 

Қазақстанда тауардың шығу тегін анық-
тау бойынша сараптаманы жүзеге асы-
ра тын шамамен 70 тен астам жуық сарап-
тама ұйы мы жұмыс істейді. Бірақ лицен-
зия лау дың жоқтығына және олардың 
ортақ тізі лімін жүргізу бойынша қолда-
ныс тағы заң намалық реттеудің бол-
мауы на бай ла нысты сараптама ұйым-
дары ның нақты тізімін ұсыну мүмкін 
емес. Себебі біз білмейтін жаңа сараптама 
ұйымдары болуы ықтимал», – деп түсін-
дірді Техни ка лық реттеу және метрология 
коми те ті нің мамандары.

Олардың нақты санын біліп, бірың-
ғай тізілімін түзу үшін де лицензиялау 
қа жет к�рінеді. 73 сараптама ұйымында 
563 адам жұ мыс істейді деп есептеледі. 
Осы ұйым дар дың ішінде қызметкерлері-
нің саны бойын ша тек 51-і ғана мәлімет 
ұсынған. Қал ған 22 сараптама ұйымы 
үнсіз қалған, олар дың құжаттарында 1 
қызметкерден ға на к�рсетілген.2024 
жылғы қаңтардағы жағдай бойын  ша ат-
тес татталған сарапшы-ауди тор лар саны 
138 адамды құрады. 

Жалпы, бұл бизнестің табысы шаш-
етек тен екені байқалады: Мемлекеттік 
кіріс тер комитетінің мәліметінше, 73 
са рап тама ұйымы 2022 жылы 2 млрд 363 
млн 818,8 мың теңге, 2023 жылдың бірін-
ші жартысында 1 млрд 773 млн 450,9 мың 
тең ге салық т�леген. 

Жасыратыны жоқ, еліміздегі с�-
ре  лерде, сауда орындарында 

н а ғыз отандық тауарлардың үлесі артқан 
жоқ. Ұлттық палата болса, серти фи кат-
тарды шүлен таратқандай, оңды-солды 
үлес тіруін жалғастырды. Мәселен, «Ата-
мекен» ҰКП-ның соңғы деректеріне 
сәй кес, бүгінде «отандық тауар» шығара-
тын кәсіпорындарға 48 496 сертификат 
берілді.

Жауапты комитет кейбір жосықсыз 
сарап тама ұйымдары сараптама кезінде 
тауар дың шығу тегін анықтауға бас қа-

тыр майтынын, �тініш иесінің елімізде 
�н дірісінің болуын, технологиялық про-
цес ті жолға қоюын тексермейтінін, заң-
на   мадағы талап-критерийлердің орын -
далуына жүрдім-бардым қарайтынын 
мә лім етті. 

Мұның соңы мемлекет пен бизнес ара-
сындағы керексіз тайталасқа ұласады: бұл 
салада 41 әкімшілік іс қозғалды. Со ның 
ішін де «Атамекен» ҰКП-ға қатысты – 8, 
сараптама ұйымдарына – 8, тауардың 
шы ғу тегін анықтайтын сарапшыларға 
қа тысты – 25 іс. Қорытындысында, 
«отан  дық �німдерге» деп берілген 51 сер-
тификаттың күші жойылды.

Проблеманың ушығып бара жат қа-
нын түсінген мемлекет СТ-KZ және ин-
дустриялық сертификаттарын жойып, 
ор нына Шығу тегі қазақстандық тауар-
лар дың ортақ тізілімін құратын болды. 
Бұл да аталған заң жобасының тағы бір 
жаңа лығы. 

Сауда және интеграция вице-ми-
нистрі Қайрат Балықбаевтың 

ай туынша, СТ-KZ және индустриялық 
сер тификаттар �з заманында отандық 
�н дірушілерді қолдауда белгілі бір р�л 
ат қарды, енді жаңа тетік керек. 

– Бұл құралдардың әрқайсысының 
кем шілігі жетерлік. Мысалы, сер ти фи-
кат тар бір-бірін қайталайды, бұл �нді-
ру шілердің оларды алуға жұмсайтын 
шы ғындарын екі есе арттырды. Сарап-
та ма ұйымдарының біліктілігі мен жа-
уап  кершілігін, сондай-ақ салалық ерек-
шеліктерін белгілейтін талаптар бе-
кітілмеген. �ндірістің нақты бар-жо ғын 
тексерудің мүмкіндігі жоқ. �ндірісті 
рас  тау үшін барлық ақпараттық жүйемен 
интеграцияланған бірыңғай мемлекеттік 
ақпараттық база қажет, – деді вице-ми-
нистр.

Қысқасы, Үкімет бизнес қоғам дас-
тық тың осы �зін-�зі реттеуі жүйесін 
жойып, бұл саланы Ұлттық палатадан 
мем лекетке қайтарып алмақ. 

Жаңа реестр қалыптастырумен іс 
біт пейді. Салалық мемлекеттік органдар 
жер гілікті мазмұн мен локализация үле-
сін арттыруға бағытталған жағдайлар 
жа сап, талаптар түзеді. Мысалы, шетел-
ден әкелінген компонентті, ішірткіні тек 
қап тамаға салып, құтыға құйып, «отан-
дық препарат» ретінде ұсынуы мүмкін. 
Фармацевтикалық �ндірістерге талап-
�лшемшарттарды Денсаулық сақтау 
ми нистрлігі жазғаны маңызды. 

Қазақстанда шығарылған тауар лар-
дың ортақ тізіліміне ену үшін «отандық 
тауар ларды» анықтау мәселесі күн тәрті-
бін де �зекті болып қалады. Сондықтан 
шығу тегін, �ндірісін растайтын тетік-
тер  дің айқындығы қамтамасыз етілуі, 
сарапшы-аудиторлар �ндіріс орнынан 
сапарлауы қажет. 

Вице-министр бірыңғай тізілімге 
әр бір отандық �ндірушінің қа-

зақ стандық үлесі нақты қанша пайыз 
еке нін, локализациялану деңгейін және 
оның жыл сайынғы �су қарқынын, уәкі-
лет ті орган бекіткен талаптарды қанша-
лық ты дұрыс орындап отырғанын к�рсе-
те тін мәліметтер енгізілетінін жеткізді. 
Тиі сінше, тендер кезінде соның бәрі 
ес керіледі. 

Заң қабылданып, күшіне еніп жатса, 
«Қазақстанда жасалған» таңбалы тауар-
ларды шығаратын кәсіпкерлік субъек-
тілерінің �ндірісіне, �ндірістік ғимараты, 
цехы, жабдықтары сияқты объектілерінің 
болуына қатысты талаптарды орындауы-
на мемлекеттік бақылау енгізіледі. Бә л-
кім, содан кейін отандық �нім к�збояу 
емес, нағыз брендке айналар?!

Елдос СЕНБАЙ

ТӨТЕНШЕ ЖАҒДАЙДЫҢ 
АЛДЫН АЛАТЫН ҚҰРЫЛЫМ ҚАЖЕТ

АТЫ ӨЗІМІЗДІКІ, 
ЗАТЫ ӨЗГЕНІКІ

Ұлттық статистика бюросының 
хабарлауынша, 2023 жылы 

Қазақстанда шай мен кофе 'ндірісі 
бірден 17,2%-ға артып, 30 мың 

тоннадан асқан. Ғажабы сол, елімізде 
шай плантациялары жоқ, сондай-ақ 

кофе ағашы да 'спейді. 



ды домбай деп те айтатындар бар. �йтеуір, 
нақтыланбаған атау. Бірақ «атыңның басы 
тиіп, жорғасы қалып па?» демекші, дәл қа-
зір жойылып кеткен тұқымды қайта орал-
тып, басын к�бейту ісі алдыңғы орында тұр. 
Ат қойып, айдар тағарда бір тоқтамға келіп, 
ортақ шешім шығару ертеңгі күннің ісі 
секілді.  

Сонымен Пржевальский жылқысына 
қо ныс болар аймақ туралы айтсақ, Қос та-
най облысының Амангелді және Жанкел-
дин аудандарының аумағындағы «Алтын 
дала» мемлекеттік табиғи резерваты 2012 
жылы құрылды. Жалпы, ауданы – 489 766 
гек тар болатын резерватта жабайы тұяқты 
жануарлар реинтродукциясы орталығы 
ор наласқан. Бұл орталық серіктестердің 
қар жылай қолдауының арқасында «Алтын 
да ла» табиғат қорғау бастамасының ая сын-
да құрылды, басқарушы ұйым – ҚБСА. 
«Алтын дала» резерваты 3 кластрлі учаскеге 
б�лінген. Біріншісі – Сарықопа к�лдер 
жүйе сі тұщы сулы орнитологиялық та 
маңы зы бар аймақ. Екіншісі – Торғай �зе-
ні  нің сол жағалауындағы Тосынқұм құмы. 
Үшінші б�лігі – Ұлы Жыланшық �зенінің 
бойындағы ш�лейттенген далалы алқап. 
Жал пы, резерваттағы флораға 370 астам түр 
кіре ді, оның ішінде 23 түрі �те сирек кезде-
седі. Табиғат жаратқан байлығына орай 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Екі күн аралығында, яки 28 және 
29 наурызда панельдік сессияларда 
�зара әрекеттесу мәселелері талқы-
ланды.Негізгі тақырыптар – екіжақты 
ұйым    дастырылған туризм және қы-
тай лық �ндірушілер үшін Қазақ стан-
ның инвестициялық тартымдылығы.
Форумға қатысушылар үшін Қа зақ-
станның 17 облысының стендтері 
ор натылды, онда �ңірлердің туристік 
к� рікті жерлері ұсынылған. Қараған-
ды облысы екі туристік орын ды – 
Бал қаш к�лі мен Қарқаралы ауда нын 
таныстырды.

– Визасыз режим саяхатшыларға 
Қы тай мен Қазақстанның таңғажайып 
жер леріне баруға мүмкіндік береді. 
Жыл басынан бері екі жаққа 400-ден 
ас там туристік рейс жүзеге асырылды. 
Қытайлықтар тарапы тек біздің таби-
ғи к�рікті жерлерге ғана қызығушылық 
та нытпағанын, �ңірде қандай �нді-
ріс тер бар, �неркәсіптің қаншалықты 
да мы ғандығы туралы к�п сұрағанын 
атап �ткім келеді, – дейді Қарағанды 
қа ла сы әкімінің орынбасары Ләззат 
Ақылжанова.

САРЫАРҚАНЫҢ 
ҚҰТ МЕКЕНІ

Туризмге сұранып тұрған Қар-
қара лы облыс орталығынан 

200 шақырым жерде орналасқан. Ор-
та лық Қазақстанның шексіз дала лары 
ара сындағы табиғаты ерекше – құт 
ме кен. Қарағанды �ңірінің 90 пайыз-
дан астам орман алқабын Қарқаралы 
мем лекеттік ұлттық табиғи паркі алып 
жатыр.Қазір ауданда 3 мыңға жуық 

ту рист қабылдай алатын 37 орналас-
тыру орындары бар. Жалпы, бұл ны-
сан дар да 300-ден астам адам жұмыс 
істейді. Жыл дан жылға бұл нысандар-
дың са ны ұлғаюда, яғни жаңадан за-
ман ға сай демалыс орындары салыну да.

2023 жылы ауданға келген ресми 
ту  рис  тер саны – 10,4 мың адам. Ал 
осы салада к�рсетілген қызметтер 
к�    лемі – 109,3 млн теңге болды.Ту-
ризм саласын жүйелі дамыту мақ-
сатында «Қарқаралы ауданының ту-
риз мін дамытудың 2023-2025 жыл-
дарға арналған іс-шаралар жоспары» 
әзір ленді.Қалада Құнанбай қажы 
мешітін жаң ғыртылмақ, «Үш арыс» 
маңайын да саябақ орнату к�зделген. 
Сонымен қатар «Бәйтерек» монумен-
тін қайта жаң ғырту, «Ту тұғыры» ме-
мориалды алаңын құру, қалалық тоған 
аумағын жә не «Сасықк�л» тоғанын 
абаттан дыру, қалаішілік және жаяу 
жүр гін ші лер жолдарын, ойын алаң-
дарын салу жос парланған.

Туристерді табиғи нысандар – 
«Шайтанк�л», «Тас ертегісі» 

(Бас сейн к�лі), «Жиренсақал», таби-
ғат мұражайы, тарихи нысандар – 

«Құ нан бай қажы мешіті», «Үш үңгір», 
«Қы зыл кеніш», «Алат қонысы», 
«Jл ке тану» мұражайлары, «Қалмақ 
қор ғаны», «Алтын адам» қорымы, 
Шал ғайдағы тарихи-мәдени және 
сауық тыру нысандары – «Қоянды 
жәр меңкесі», «Мәди үңгірі», «Сау мал-
к�л», «Тәттімбет кесенесі» күтіп тұр.

 
«К�К ТЕҢІЗГЕ» 

КЕЛУШІЛЕР К�П

Балқаш к�лі аумағы ж�нінен 
Кас пий, Арал теңіздерінен 

кейін гі еліміздегі ең ірі су айдыны. 
Бал қаш Қазақстанның оңтүстік-шы-
ғы сына қарай Қарағанды, Алматы 
жә не Жамбыл облыстарының аума-
ғын да, географиялық тұрғыдан дема-
лу  шылар үшін қолайлы жерде орна-
лас қан.

К�лдің суы ерекше к�гілдір түсте 
бо л ғандықтан ел арасында «К�к 
теңіз» деп те аталады. Табиғаттың 
ерек ше туындысы саналатын су ай-
ды нының тағы бір ерекшелігі к�лдің 
шы ғыс жақ б�лігінің суы тұщы болса, 
ба тыс б�лігі ащы сулы. Балқаш жаға-
жай туризмін ұнататындар үшін тап-
тыр мас орын. Мұнда жазғы демалу 
ке зеңі маусым айында басталып қыр-
күйек ке дейін созылады. Жаз бойы 
ауа температурасы 28-30 градус шама-
сын да болады. 

Міне, осы критерийлер жаз шық-
са, Балқашқа ағылатындардың қа-
тарын к�бейтуде. Соңғы жылдары 
Бал қаштың суына шомылып, жаға-
лауын да күнге қыздырынғысы келетін 
саяхатшылардың қатары к�беюде. 
Алайда к�лдің маңындағы дема лыс 
орындары жазғы маусымда сая хат-
шылардың барлығын сыйғыза ал-

майды. Шілденің шіліңгір ысты ғын да 
Балқаш жағалауынан ине шан шар 
жер, демалыс үйлерінен жатын орын 
болмай қалады.Сондықтан к�лдің 
игерілмеген жа    ғалауларына демалыс 
орындарын са лып, туристерге жағдай 
жасау ба ғытында шаралар атқарылуда.

Балқашта биыл туристер үшін 219 
жай лы б�лмеге шақталған жеті жаңа 
демалыс аймағы салынады. Қалалық 
жағажайдың жағалау аймағын қайта 
жаңарту жалғасады.

Былтыр қала аумағына Ақтоғай 
ау данының бір б�лігі – Шұбартұбек 
және Торанғалық кенттері қосылды, 
олардың жалпы ауданы 8 744 гектарды 
алып жатыр.

Иә, туризмді дамыту �ңірге 
ин вестиция тартуға, туризм-

нің жаңа нысандарын және туризм 
саласына қызмет к�рсету бойынша 
ілес пе қызметтерді ашуға мүмкіндік 
береді.Мұның бәрі  жаңа жұмыс 
орын дарын ашып, жергілікті бюджетті 
то лықтыруға, қоршаған ортаны қор-
ғауға зор серпін.

Қарағанды облысы

Бауыржан БАЗАР

Жерсіну дегенде айтпағымыз, жа-
байы жылқы тұқымдары Еуропа 

елдерінің хайуанаттар бағынан жеткізіліп, 
таза табиғатқа жіберілгелі отыр. �йтпесе, 
Пр жевальский жылқысының байырғы ме-
кені – қазақ жері екені әмбеге аян. Тарих-
шы лар ұлы даланың ш�лді, ш�лейтті айма-
ғ ын да, Ертіс пен Іле бойында ежелден 
жа  байы жылқы үйір-үйірімен жортып 
жүр  генін жазады. Десе де, Қазақстан аума-
ғы нан оны кездестіру дерегі 1930 жылдардан 
кейін сап тыйылады. Зерттеушілердің 
жазуынша, оның негізгі себебі ұлы далаға 
келген ашаршылық кесірі мен жосықсыз 
аңшылықтың зардабында жатса керек.               
2023 жылғы 24 сәуірде Астанада �ткен Қа-
зақ стан – Чехия бизнес форумында  Қазақ-
стан ның Орман шаруашылығы және 
жануар лар дүниесі комитеті мен Прага  
хайуа наттар бағы «Жойылып кету қаупі 
т� ніп тұрған жануар түрін  (Пржевальский 
жыл қысы / Equus Przewalskii) қорғау тура-
лы» меморандумға қол қойды. Аталған 
ме морандум аясында Чех Республикасы 
мен Германия Федеративті Респуб ли ка сы-
нан 2024 жылдың 3-4 маусымында бас тап-
қы 8 жануарды (Чехиядан 4 бас, Гер ма ния-
дан 4 бас), яки Пржевальский жылқысын 
Қа зақ станға алып келіп, Қостанай 
облысының аумағында орналасқан «Алтын 
дала» мем ле кеттік табиғи резерваты» 
РММ-ның ау ма  ғына реинтродукциялау 
ж о с п а р л а н у д а .  А й т а  к е т у  к е р е к , 
жылқыларды тасымалдау міндеттемесін 
Чех тарапы �з мойнына алып отыр. Сәтін 
салса, 8 бас CASA C-295M ар найы әскери 
ұшақтарымен жеткізіледі.  

Пржевальский жылқы тұқымын қазақ 
же ріне қайтару ж�ніндегі жаңа халықаралық 
жобаға Еуропадағы бірнеше хайуанат бағы 
қатысқалы отыр. Жоба аясында Экология 
жә не табиғи ресурстар министрлігінiң Ор-
ман шаруашылығы және жануарлар дүниесі 
комитеті, Прага хайуанаттар бағы, АСБК, 
Франкфурт зоология қоғамы, Берлин және 
Нюрнберг хайуанаттар бағы мен Hortobágy 
ұлттық паркі (Мажарстан) ынтымақтастық 
меморандумына қол қойып, ресми серіктес 
атанды. Биыл 28 ақпанда Астанада аталған 
серіктестер баспас�з мәслихатын �ткізген 
болатын.

«Біз жабайы жылқы тұқымын хайуа нат-
тар бағынан  жабайы табиғатқа жіберудің 
және бір тарихын жазуды бастадық. Бұл 
жо ба бұрын Моңғолияда сәтті енгізілді, 
қа зір ол жақта тұқым к�бейе бастады. Осы-
дан кейін Қазақстан Үкіметі де бізге осын-
дай �тінішпен жүгінді. Алдағы бес жыл 
ішінде «Алтын Дала» даласына 40-қа жуық 
жыл қы тасымалдау жоспарлануда», –деді 
Пра га хайуанаттар бағының директоры 
Ми    рослав Бобек конференцияда. Прага 
хайуанаттар бағы бұған дейін 2012–2019 
жылдары жабайы жылқыларды Моң ғо лия-
дағы бұрынғы мекеніне қайтару жобасын 
іске асырған айта кеткен ж�н.

Орман шаруашылығы және жануарлар 
дү ниесі комитетінің маманы Бексұлтан 
Мейірбековтің айтуынша, реинтродукция 
ор талығына  жіберілетін 8 бас жабайы жыл-
қы арнайы жабдықталған екі қоршауда 
(вольер) болады. «Бүгінде тиісті қоршаулар 
са лынды, күзет шараларына қажетті авто-
к�лік бар.  Жануарлардың ем-домына вете-
ринарлық препараттар сатып алынды. Қа зір 
Чехия тарапымен тәжірибе алмасу бойын ша 
келісс�здер жүруде», – дейді ма ман. 

Бір ескеретін жайт, ғалымдар Прже ва-
льс кий жылқысының ежелгі аты – 

керқұлан дегенді айтып жүр. Қазақстан 
биоа луантүрлілікті сақтау ассоциациясы 
(ҚБСА) мамандары да осы атауды ж�н 
к�ріпті. Дегенмен ол атауға дау келтіретіндер 
де к�п. Jйткені ұлы далада жосыған тағы 
жыл қының атауы бірде тарпаң, бірде құлан, 
енді бірде керқұлан түрінде аталады. Құлан-

саласындағы ең маңызды жетістіктердің 
бірі болады. Демек керқұланды қайша жер-
сіндіру, әрі ғылыми жоба, әрі халықаралық 
абырой, әрі табиғат қорғаудағы маңызы зор 
әрекет», – деп атап к�рсетті ҚБСА ғылыми 
директоры.

Бір есептен биыл Торғай даласына жет-
кізілер 8 бас керқұланға осыдан 71 жыл бұ рын 
оралған 8 құланның жолын берсін дегіміз 
келеді. 1953 жылы Қазақстанға Түр к-
менстанның «Бадхыз қорығынан» 8 бас 
құлан аралдағы «Барсакелмес» қорығына 
жет кізілген екен.

«Алтын-Емел» мемлекеттік ұлттық пар-
кінің Ғылыми ақпарат және мониторинг 
б�лімінің басшысы Марғұлан Мұсабековтің 
дерегіне сүйенсек, «Барсакелместе» басы 
�сіп к�бейген құландарды Іленің бойына 
к�шіру қолға алыныпты. «1982 жылы қа-
зір гі «Алтын-Емел» мемлекеттік ұлттық 
пар кіне  «Барсакелмес қорығынан» 27 бас 
құлан әкелінді. Табиғи паркіндегі реинтро-
дукция жұмысы жақсы нәтижесін берді, 
қа зір бізде 3 586 бас құлан мекендейді. Ел 
ішін де жануарлардың санын к�бейтіп, 
тари хи таралу аймағын қалпына келтіру 
мақ сатында 2005-2022 жылдар аралығында 
жалпы «Алтын-Емел» мемлекеттік ұлттық 
пар кінен 304 бас құлан еліміздің басқа �ңір-
леріне жерсіндіруге жіберілді. Осылайша, 
құланды реинтродукциялау жұмыстары 
сәтті жүргізіліп, құландар тарихи мекеніне 
қайта оралды деп толықтай айтуымызға 
болады», – дейді ол.

Марғұлан Мұсабековтен естіген 
және бір дерегіміз керқұландар 

құ ланға қарағанда жылқыға жақындау ке-
леді. Мәселен, енесіне, �зінен туған ұрға-
шы ға шаппау секілді жылқы малына біткен 
тек тілік қасиет керқұландарда да кезігеді 
екен. Сонымен қатар к�ктемде тай-құнан-
ды үйірден қуып шығу секілді әдеттер де 
кез деседі. Ал құлан к�п жағдайда ондайға 
мән бермейтін к�рінеді.  

Қазақтың аса бай ауыз әдебиетінде жа-
байы жылқыға қатысты дерек, мәлімет 
к�п теп кездеседі. Аңыз-әпсана, тарихи 
жыр, мақал-мәтелдерде де ол бірде тарпаң, 
бір де құлан, енді бірде керқұлан түрінде 
кез деседі. Халқымыздың ежелгі күйлерінің 
бірі «Ақсақ құлан» күйінің шығу тарихы да 
осы нау тағы жылқымен тікелей байланыс-
ты. Жошы ұлысына саяхаттап келген тарих-
шылар да құла дүзде жосылып, жортып 
жүрген жануарлар жайында тамсана жаз-
ған.

�йгілі «Қыз Жібек», «Қобыланды» 
жыр ларында «Құланнан атты қо-

дықты, к�лден тартты борықты» деп ке ле-
тін жолдар бар. Ал Махамбет болса:  «Та ғы-
дай таңдап су ішкен,

Тарпаңдай тізесін бүгіп от жеген 
Тағы сынды жан едік», – деп толғайды.  
В.Радлов тарпаң с�зі қазақ тілінде «тағы 

жылқ ы» деген мағына беретінін жазып қал-
дырыпты. Ал «Қазақ совет энциклопедиясы» 
тарпаң – Еуропа жабайы жылқысы, кәдімгі 
жылқының түр тармағы, түсі сұрғылт, 
арқасы қара жолақты деп анықтама берген 
(ҚСЭ, X, 567).

Қазақта «Құлан �з қағынан жерімейді, 
қа ғынан жеріген құлан қаңғырып �лер» 
де ген с�з жиі ұшырасады. Соған қарағанда 
та ғы жануар адам к�зіне түспес үшін ел-
сіздегі қақтың суын ішіп күн к�ретін се кіл-
ді. «Қақты жердің қадірін құлан білер, ор-

�аза�стан	а Пржевальский жыл�ылары �айта оралады.  Осы 
жазда 8 бас жабайы жануар т��ымы �останай облысында	ы «Алтын 
да ла» таби	и резерватына жіберіледі. Егер жерсініп кетсе, алда	ы 
4-5 жылды" ішінде та	ы 40 ша�ты бас әкелінеді.

КЕРІ ОРАЛҒАН 

Пржевальский жылқы тұқымын қазақ же ріне қайтару 
ж�ніндегі жаңа халықаралық жобаға Еуропадағы бірнеше 

хайуанат бағы қатысқалы отыр. Жоба аясында Экология жә не 
табиғи ресурстар министрлігінiң Ор ман шаруашылығы және 

жануарлар дүниесі комитеті, Прага хайуанаттар бағы, АСБК, 
Франкфурт зоология қоғамы, Берлин және Нюрнберг 

хайуанаттар бағы мен Hortobágy ұлттық паркі (Мажарстан) 
ынтымақтастық меморандумына қол қойып, ресми серіктес 

атанды. Биыл 28 ақпанда Астанада аталған серіктестер 
баспас�з мәслихатын �ткізген болатын.

КЕРҚҰЛАН

мұн дағы омыртқалы жануарлар фаунасы 
сүтқоректілердің 57 түрін, құстардың 275 
түрін, бауырымен жорғалаушылардың 11 
түрін, қосмекенділердің 4 түрін және ба-
лық тың  9 түрін қамтиды. Енді оған – кер-
құлан келіп қосылмақ.  

ҚБСА мамандары Еуропадан жеткі зі-
ле тін керқұландар бір жыл к�лемінде жар-
тылай ерікті жағдайда (қоршау ішінде) 
ұста лады деп жобалайды. Себебі осыған 
дейін хайуанаттар бағында бағылып келген 
жануарларды ен далаға бірден жібере салу 
да тәуекелді іс. ҚБСА-ның ветеринар мама-
ны Прагадағы хайуанаттар бағында тағлым-
дамадан �тіп, жабайы жылқының күтімін 
үйренуде. 

Қазақстан биоалуантүрлілікті сақтау 
ас социациясының ғылыми директоры 
Сергей Скляренконың с�зінше, керқұлан-
ды Орталық Қазақстанға қайта жерсіндіру 
жо басы – осынау бірегей түрді Орталық 
Еу разия даласына қайтарудың таптырмас 
жолы. Себебі Қазақстан даласындағы эко-
жүйе мен халық тіршілігі үшін керқұланның 
маңызы зор. «Жылқы жануары да алғаш рет 
осы жерде қолға үйретілгені жайлы дерек 
мол. Қазақ елінің тарихын айтқанда жылқы 
жануарын атап �тпей жазу мүмкін емес. Ал 
жабайы жылқыны байырғы мекеніне қай-
тару тұрмыс-салты даламен етене байла-
нысқан ата-бабамызға деген үлкен құрмет 
болмақ», – дейді Сергей Скляренко.  

Десе де оның айтуынша, осынау атал-
мыш жоба әртүрлі елдердегі Үкіметтік және 
мемлекеттік емес ұйымдардың бірлесіп 
әрекет етуінсіз, халықаралық ынтымақ тас-
тық сыз жүзеге аспас еді. «Жойылып кеткен 
құлан санын бірнеше мыңға дейін к�бейте 
ал ғанымыздай немесе жойылып кетуге жа-
қын қалған ақб�кенді құтқарып, по пуля-
циясын екі миллионға дейін жеткізе алға-
ны мыздай, біздің даламызда тіршілік етуге 
бейім Керқұлан жылқысының популя-
циясын құру, бұйырса, табиғат қорғау 

ман-тоғай қадірін бұлан білер» деп айты-
ла тын с�з және бар. 

Белгілі тіл маманы Рәбиға Сыздықова 
«С� здер с�йлейді» атты кітабында: «Ауыз 
әде биеті мұралары мен �ткендегі ақын-жы-
раулар тілінде белгілі бір поэтикалық жүк 
ар қалап, жиі қолданылған с�здердің қа-
тары на құлан, бұлан, тарпаң атаулары кіре-
ді. Демек тарпаң да – құлан сияқты, тағы 
жылқының бір түрі. С�йтіп, бұл үш атаудың 
үшеуі де – қазақ ауыз әдебиеті мен XV-XIX 
ға сырлар поэзиясында белгілі бір образ үшін 
актив қолданылған с�здер болған», –деп 
жазады.  

Десе де, керқұлан атауының ауыз 
әде     бие тінде ұшырасуы сирек. Кер-

құ ла с�зі жыл қының түсіне қатысты айты-
ла д ы. Мы салға, «Керқұла атты – Кендебай»  
ер тегісі. Соған қарағанда құлан мен кер құ-
лан  ды б�ліп қарау қаншалықты дұрыс?!

Бізге белгілісі – жиһанкез, саяхатшылар 
там сана жазған кең байтақ даланың байыр-
ғы жануарының бір сәтте-ақ Пржевальский 
атанып кетуі. 1878 жылы Орталық Азияға 
саяхат жасаған орыс саяхатшысы Николай 
Пржевальский Қытай мен Жоңғарияның 
ш�лді аймағынан жабайы жылқыларды 
кездестіреді. Қанша талпынса да, тарпаңдар 
үйіріне жақындай алмаған ол құланның 
даладан табылған бас сүйегі мен терісін 
Ресейге алып кетеді. Кейіннен осы олжаны 
зерттеген орыстың И.Поляков бастаған 
�з ге ғалымдары мұның жабайы жылқының 
жеке түрі екенін анықтап, орыс саяхатшы-
сының құрметіне «Пржевальский жылқы-
сы» деп атаған. Түз жылқысы, осылайша 
әлем тарихына Пржевальский атауымен 
енді.

Осылайша, қазақ даласынан тып-ти-
пыл жойылып кеткен жануар қайта отаны-
на оралып жатыр. Ғалымдардың пайымын-
ша, мұндағы мақсат – дала экожүйесі мен 
онда тіршілік ететін негізгі түрлерді сақтап 
қалу.   

БАЛҚАШ 
пен ҚАРҚАРАЛЫ 
ТУРИСТЕРДІ КҮТЕДІ

Туризм және спорт министрлігіні"  �йымдастыруымен 
�ытайда �аза�станда	ы Туризм жылыны" ашылуы &тті. Пекин 
�аласында бастау ал	ан іскерлік форум ж�мысына �ара	анды 
облысыны" Кәсіпкерлік бас�армасыны", сондай-а� Бал�аш 
және �ара	анды �аласы Кәсіпкерлік және ауыл шаруашылы	ы 
б&лімдеріні" &кілдері �атысты.
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Атырауда �ткен �лтты� ��рыл-
тайды� отырысында Мемлекет 
бас шысы $асым-Жомарт То�аев 
�о*амда біраздан бері Елта�ба*а 
�атысты сын айтылып ж1ргеніне 
то�талды. Орынды пайымдар 
ескерусіз �алмауы керек екенін 
жеткізіп, орта� келісімге келу 1шін 
арнайы комиссия ��рылатынын 
атап �тті. Сол-а� екен, әлеуметтік 
же лілерде т1рлі пікір �арша бо-
рады. 

�рине, кез келген бастаманы 
жа� тайтындар да, �арсылар да 
бола тыны т1сінікті. Осы орайда, 
�азіргі Елта�бамыз*а шолу жасап, 
оны� геральдика іліміне �анша-
лы�ты сай келетініне к�з ж1гіртіп 
к�рген едік. 

КЛАССИКАЛЫҚ ҮЛГІДЕГІ ГЕРБ
Қазір әлемдегі герб ұғымының шығу 

та рихына байланысты к�птеген пікір 
бар. Геральдика шебері Карл Александр 
фон Вульворт елтаңбалар ертеректе пай-
да болуы мүмкін екенін келтіре отырып, 
жаппай қолданысқа енуін XII ғасырға 
теліп, Бірінші және Екінші крест жоры-
ғымен байланыстырады. Осы дәуірде 
шығысқа жорыққа аттанған рыцарлар 
мен лордтар қалқанына шыққан тегін 
к�рсететін белгі пайдалана бастаған. 

Геральдика тақырыбын зерттеген 
ғалымдардың к�зқарасына сәйкес, соған 
дейінгі қолданылған белгілер геральдика 
ғылымында герб ретінде саналмайтынын 
алға тартады. 0йтпесе, XII ғасырдан 
бұрын да әлемде талай-талай империя, 
корольдік, әмірлік пен хандық болғаны 
белгілі. Олардың бәрі �здерін �згелерден 
ерекшелейтін айрықша белгі қолданғаны 
түсінікті.

Ұлыбританиялық геральдика шебері 
Артур Чарльз Фок-Дейвис Complete 
Guide to Heraldry кітабында герб тікелей 
қару-жарақпен байланысты болуы қажет 
екенін жазыпты. Осы жинақта Елтаңба-
ның негізгі элементі ретінде қалқан 
кел тірілген. Карл Александр фон Вуль-
ворт та кез келген гербте қалқан болуы 
міндетті деп санайды. Алайда қалқан 
түрлі пішінде бейнеленуі мүмкін. Ресей-
лік суретші-геральдист Михаил Медве-
дов гербт і ң белг ісі қа лқан екен і н 
келтіреді.

Гербтің келесі элементі – тәж немесе 
дулыға. Елтаңба кімге тиесілі екеніне 
байланысты, әдетте осы екеуі б�лек-
б�лек, не бірге кескінделеді. Король-
діктерде, әдетте тәж қолданса, рыцарлар 
әулеті дулығамен шектелген. Кей жағ-
дайда екеуін қатар қолданады. Кейін гі 
кезде к�п ел империялық тарихынан бас 
тартқандықтан, тәждің орнына басқа 
белгі салынады. 

Мәселен, қазір монархия сақталған 
Ұлыбритания, Испания, Швеция секілді 
елдерде әлі күнге дейін елтаңбасында 
тәж бейнеленген. Ал оның орнына Пә-
кіс тан мен Малайзияда ай мен жұлдыз, 
Исландияда айдаһарлар пайдаланылған. 
Дегенмен Германия сек і лді тәж дің 

орнын бос қалдырған мемлекеттер де бар 
екенін айта кеткен ж�н.

Бұдан б�лек, классикалық герб үл-
гісінде тинктура (бояулар мен басқа де 
белгілердің жиынтық атауы), қалқан 
ұстаушы, ұран, бурелет, ламбрекин 
секілді элементтер бар. Бірақ мұның бәрі 
міндетті емес. Сонымен қатар гербте 
қолданылатын түстерге қатысты, оларды 
қалай пайдалану қажеті туралы бірқатар 
ереже бар. Мұның бәрін теріп жазбай-ақ 
қоялық. Айтқымыз келгені, гербті герб 
деп атау үшін негізг і элементтерін 
пайдалану керек.

ГЕРАЛЬДИКАДАҒЫ 
КЕҢЕСТІК СТИЛЬ

Кеңес үкіметі орнағаннан кейін 
коммунизм идеалдарына сүйенген жаңа 
стильдегі елтаңбалар пайда бола бастады. 
Осылайша, КСРО басшылығы патшалық 
дәуірдің белгісі саналатын бүкіл белгіден 
бас тартуды к�здеген. Карл Александр 
фон Вульвортқа сүйенсек, оларды герб 
деп атағанымен, дәстүрлі геральдикаға 
сай емес. Екінші дүниежүзілік соғыстан 
кейін бұл стиль Совет үкіметінің ықпалы 
бар коммунистік елдерде кең тарады. 
0сіресе, шығыс блоктың елдері мұны 
жаппай енгізді. 

Жаңа сти льдің негізг і белгі лері 
ретінде балға мен орақ, қызыл жұлдыз, 
бидай сабағы, шығып келе жатқан күн 
таңдалды. Бұдан б�лек, жергілікті жерге 
байланысты элементтер де қосылған. 
Қазір советтік стильдегі эмблемалар 
Қ ытай, Вьетнам, Солт үстік Корея 
секілді социалистік бағыт ұстанатын 
ел дерде қол дан ы ла д ы. Сон дай-ақ 
Aзбекстан мен Қырғызстан секі лді 
тәуелсіз мемлекеттерде де осы стильдің 
жұрнақтары бар. 

Бұрын коммунистік бағыт ұстанған 
елдер Кеңес одағы құлағаннан кейін 
елтаңбасын түбегейлі �згертті. Мысалға, 
Болгария 1997 жылы гербін ауыстырып, 
1946 жылға дейінгі нұсқаны жаңартып 

қабылдады. Еуропадағы ғұндардың ұр-
пағы Мажарстан сонау 1990 жылы елдегі 
коммунистік режим келмеске кеткен 
соң, тарихи елтаңбасына оралды. Сол 
секілді Босния, Хорватия, Черногория, 
Слове ния да гербін жаңартты. Сербия 
2004 жылы жаңа елтаңба қабылдап, оны 
2010 жылы соңғы нұсқасын біржола 
бекітті. Тіпті, Кеңес үкіметінің тікелей 
мұрагері саналатын Ресейдің �зінде герб 
жаңар тылып, советтік стильдің орнына 
клас сикалық үлгідегі екі басты бүркіт 
бей неленген.

К�ШПЕНДІЛЕР 
�ЛЕМІНІҢ ТАМҒАСЫ

Геральдика саласына түркілер де 
�зіндік үлес қосқанын айта кеткен ж�н. 
Ұлы даланың сәніне айналған жартас 
таңбалары (петроглиф) мен жазбаларын 
(иероглиф) ежелгі далалықтар гераль-
дика сының бастауы десек қателеспейміз. 
Кейінгі жылдары еліміздің түкпір-
түкпірінен табылған археологиялық 
атрефактілер, кірке (пайзы), ту, жалау, 
хандардың м�рі секілді жәдігерлер қазақ 
г ера л ь д и к асы н ы ң к�неден бастау 
алатынын дәлелдейді. 0лкей Марғұлан 
кірке-пайзылар сонау ғұн дәуірінен 
бастау алатынын тұжырымдаған екен. 

Жалпы, мұндай белгілер к�не түркі 
жазбаларында «тамға» деп келтірілген. 
Түркілер пайдаланған тамғалар қазір 
геральдикада қолданылмаса да, кей елде 
оның элементтері бар. Мәселен, Рюрик-
тер әулетінде кеңінен пайдаланылған. 
Соның жалғасы іспетті үштаған белгісі 
бүгінде Украинаның кіші гербінде бей-
неленген. 

СОВЕТТІК «МҰРАНЫҢ» БЕЛГІСІ
Визуалды тұрғыдан қарағанда, Қа-

зақ станның бұ рынғы және қазірг і 
гербіндегі ұқсастықты аңғармау мүмкін 
емес. Қазақ КСР-ның елтаңбасы д�ңге-
лек пішінде. Ортасында орақ пен балға, 
екі шетінде бидайдың шашағы орналас-

қан. Т�бесінде қызыл жұлдыз, т�менгі 
жағында атып келе жатқан күн бейне-
ленген. Гербтің негізгі түсі – қызыл. 
Астында «ҚССР/КССР» деп ел атауы, екі 
жанындағы ленталарда «Барлық елдеpдің 
пролетарлары, бірігіңдер!» с�зі екі тілде 
жазылған. Орақ пен балға жұмысшы лар-
ды білдірсе, таңғы шапақ большевик-
тердің революциясынан хабар береді. 
Жұлдыз (қызыл, кейде сары түсті) – 
коммунистік елдердің басты белгісі. 

Енді, қазіргі елтаңбамыздағы ұқсас-
тықтарға тоқталсақ. Ұлттық нақыштар 
енгізілді демесеңіз, ескі гербтің стилінде 
ж аса л ғ а н ы к�зг е бірден к�рі нед і . 
Бұрынғы қызыл түс к�кке алмастырыл-
ғ а н. Би да й ша ша ғ ы н ы ң орн ы н да 
қанатты пырақ бейнеленген. Орақ пен 
балғаның орнында шаңырақ тұр. Күн 
сәулесі уық пен кереге ретінде бейне лен-
ген. Қызыл жұлдыз сары түске боялған. 

КСРО құлап, одан тәуелсіздігін алған 
мемлекеттердің ішінде Қазақстанмен 
қатар Беларусь, Aзбекстан және Қырғыз-
стан мемлекеттік елтаңбасында советтік 
сарқыншақты сақтап қалыпты. Ал Ук-
раина, Латвия секілді елдер елтаңбасына 
�згерістер енгізді. 

Грузияның гербі қызыл түсті қалқан, 
ортасында атқа мінген 0улие Георгидің 
бейнесі бар. Үстінде Багратиони әуле-
тінің алтын тәжі орналасқан. Қалқанды 
екі шетінен алтын арыстан ұстап тұр. 

ЕЛТАҢБАНЫ АУЫСТЫРУ 
ҚАЖЕТ ПЕ?

Азаттыққа енді қол жеткен аумалы-
т�кпелі заманда қабылданған гербке 
қа тысты түрлі пікір айтылуы мүмкін. 
Бірақ қазіргі Елтаңбамыз сол дәуірдің 
к�з қарасымен, совет тік т үсін іктің 
ықпалымен жасалғаны к�рер к�зге анық 
байқалады. 0рине, к�пшіліктің к�зі 
шаңырақ пен қанатты пырақ бейнеленген 
гербке үйреніп қа лғаны рас. Оның 
үстіне, тәуелсіздіктің 34-жылына қадам 
бастық. Бұл – бір буын алмасатын уақыт. 
Яғни, азаттықтың ақ таңы атқанда 
дүниеге келгендердің �зі ұл �сіріп, қыз 
тәрбиелеп отыр. Сондықтан Елтаңбаны 
�згерту қажет жоқ дейтіндерді түсінуге 
болады. 

Бірақ Қазақстан тарихы 1991 жылдан 
басталған жоқ. Мемлекет ретіндегі та-
рихымыздың тамыры тереңге кетеді. 
Елі міз арғыдағы Сақ, Ғұн, Түркі қаға-
наты, Ұлық Ұлыс – Жошы ұлысының, 
бергідегі Қазақ хандығының тікелей 
мұрагері. Демек Елтаңбамызда халқы-
мыз дың �ткені мен шежіресі к�рініс 
тапқаны ж�н. Осы орайда, арнайы 
құрылатын комиссия Түркі қағанаты, 
Алтын орда, Қазақ хандығының герб-
терін саралап, зерттеуі қажет. Содан 
кейін ғана жаңа Елтаңбада қолданылатын 
элементтерді талқылауға болады. Бұл – 
бір.

Екіншіден, геральдика ғылымына 
сү йенсек, қазіргі Елтаңбамыз классика-
лық герб үлгісіне сай келмейді. Керісін-
ше, коммунистік стильде жасалған. Ата 
заңымыздың бірінше бабында Қазақ-
станды «Демократиялық, зайырлы, 

құқықтық және әлеуметтік мемлекет» 
деп бекіттік. Демек мемлекеттік нышан-
дары мыз да осыған сәйкес болуы қажет. 
Тағы бір айта кетерлігі, геральдика ілі-
мін де гербте мемлекет аты жазыл майды. 
Оның нақты ұраны жазылады. Саясат-
танушы Қазыбек Майгелдинов тың ай-
туын ша, гербтегі мемлекет атауы ның 
Qazaqstan деп жазылуы геральдика лық 
тавтологияның бір түрі болып есеп-
теледі. 

«Елтаңба – рәміздер түрінде к�рсетіл-
ген мемлекеттің атауы. Яғни, Елтаңба-
ның ұранында ата-бабалардың ерлігі 
немесе олардың ұрпақтарға ұлағаты 
жа зылуы керек. Мемлекеттің атауы Ел-
таңбаның ұраны бола алмайды» дейді 
Қ.Майгелдинов. 

ЕЛДІК М�СЕЛЕГЕ ҚАРЖЫ 
АЯМАҒАН Ж�Н

Гербті �згертуге қатысты айтылған 
сынның бірі – оны �згертуге кететін 
қаржылық шығын. Мәжіліс депутаты 
Еркін 0білдің с�зіне сүйенсек, Үкіметке 
жолдаған сауалында нақты қанша қара-
жат кететінін санап беруді сұраған. 
Содан кейін ғана талқылау басталатынын 
алға тартады. 0зірге бұл жұмысқа қанша 
ақша жұмсалатыны белгісіз. Жауапты 
мекемелер кейінірек нақты цифрды айта 
жатар.

Кей блогер долбармен есептеп, 
шамамен 8 милллиард теңге шамасында 
қаржы жұмсалатынын санап шығыпты. 
Бірақ 8 миллиард теңге қарапайым тұр-
ғын үшін к�п к�рінгенімен, Қазақстан 
секілді бай мемлекеттің қалтасын қақ-
пай ды. Салыстырмалы түрде қарасақ, 
былтыр еліміздің тұрғындары қаржылық 
пирамидаға 8 миллиард 40 миллион 
теңге салып жіберген. Яғни, осынша 
қаражат желге ұшып, алаяқтардың қал-
тасына түсті деген с�з. Ал құмар ойындар 
мен букмекерлік кеңселерге салынған 
ақша бұдан бірнеше есе к�п. Мәселен, 
2021 жылы ойын бизнесі нары ғы ның 
к�лемі 500 миллиард теңгеге жет  кен. 
Демек елімізде желге ұшып жат қан қара-
жат к�п. 

Осындайда ұлттық болмысымыздан 
хабар беретін, тарихымыз бен шежіре-
мізді айшықтайтын, геральдиканың 
бүкіл талаптарына сай келетін Елтаңба-
ны ауыстырсақ, оның несі айып? Кезінде 
жіберілген кемшілікті қазіргідей ел 
аман, жұрт тынышта түземегенде, енді 
қашан �згертеміз? Мейлі, ол 8 миллиард 
болсын, одан к�п не аз болсын, гербті 
�згертуге жұмсалған қаражат елдік та-
ным, мемлекеттік мүдде тұрғысынан 
�зін-�зі ақтайтыны анық.

Түйін с&з

Ұл т т ы қ қ ұ р ы л т а й д а Пр е зи ден т 
Қасым-Жомарт Тоқаев Елтаңба міндетті 
түрде &згеретінін айтқан жоқ. Қоғам ортақ 
пікірге келіп, &згертуге шешім қабыл-
дағанда ғана арнайы комиссия құрылады. 
Содан кейін ғана негізгі жұмыс басталады. 
Ендеше әлі талай талқы болатыны түсінік-
ті. Қорыта айтқанда, тарихи тамырымызға 
қайта ораламыз десек, келешекке жаңа 
к&зқараспен аттанамыз десек, онда Елтаң-
бамызды &згертуіміз керек-ақ. 

Ең бастысы, жаңа Елтаңба геральдика-
ның бүкіл талаптарына сай жасалып, 
&ткенімізден хабар беріп, елдік мұраты-
мыз ды айшықтауы қажет. 

�лихан ҚЫСТАУБАЙТЕГІ, 
журналист

ЕЛТАҢБАМЫЗ 
ЗАМАН ТАЛАБЫНА САЙ МА?

Заман к�ші ілгерілеген сайын 
б�рыннан келе жат�ан рухани 
��ндылы�тарымызды� �атары 
сиреп, �мыт болып бара жат�аны 
рас. Осы орайда Мәдени м�раны 
*ылыми-зерттеу институтыны� *а-
лымдары $аза�станмен шекаралас 
мемлекеттерді� аума*ын мекен-
деген �аза�тарды� рухани м�ра-
ларын жинап, зерттеді. Нәтижесінде, 
руханиятымыз ты� д1ниелермен 
толы�ты. Апта басында $аза�стан 
Республикасыны� �лтты� музейінде 
@збекстанда*ы �аза�тарды� рухани 
мәселелері мен оларды са�тау, 
зерттеу ж�мыстары тал�ыланды. 

 Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Жиында с�з алған «Отандастар» қо-
ры ның президенті Абзал Сапарбекұлы 
Aзбекстанда зерттелген руханиятымызға 
тоқталды. 

«Қазір Қазақстанда жоқ рухани құн-
дылықтарды шетелде кездестіруге бо ла-
ды. Біздің міндетіміз – шетелдегі қазақ-
тарға, сондағы ұйымдарға қолдау к�р-
сету. Шетелдегі ұлттық руханияты мыз-
дың күннен күнге жоғалып бара жатқа-
нын айта кету керек. Сондықтан Aз-
бекстанға жасалған экспедицияның 
маңызы зор», – деді ол. 

Aзбекстандағы қазақтардың мате-
риал дық емес мәдениетін зерттеуге 
бағыт талған экспедиция нәтижесінде 
жинақталған құндылықтар аудио, видео, 
фото форматында жазылып сақталды. 
Экспедиция жетекшісі Ардаби Мәулеттің 
с�зінше, алып келген аудио 20 сағатқа 
дейін жетеді. Ғалым жиналған мұраларды 
әдебиеттану, тарих, этнография, эсте-
тика, педагогика сынды бірқатар ғылым 
салаларында пайдалануға болатынын 
тілге тиек етті. Сондай-ақ жоғарғы музы-
ка лық оқу орындарында, орта және ар-
наулы музыкалық оқу орындарында 
орындаушылық бағытта ғылыми диссер-
тациялар жазуға аса қажетті тың тақы-
рып болатынын айтты. 

«2022 жылы қыркүйекте Aзбекстан-
дағы қазақтардың рухани мұраларын 
жинау, сақтау, зерттеу жұмыстарын 
жүргіздік. 2022 жылы уақыттың азды ғы-

на байланысты тек шолу жасап қайттық. 
«Отандастар» қорының тікелей қолдауы-
мен бы л т ыр кешен ді ж ұ м ыстард ы 
жүргізу үшін Науаи облысына қайтадан 
бардық. Осы экспедициялар нәтиже-
сінде, қазақтың ұлттық салт-дәстүрі, 
орын даушылық �нері, музыкалық фоль-
клор, этнографиясына қатысты �те мол 
мұ ралар жиналды. Қазақ халқының 
ру хани мұрасын ұстанушы 16 к�зі тірі 
мұрагермен тікелей жүздесіп, 250-ден 
астам құнды дүниелер жазып алдық. 
Соңғы жыраулардың сақталып қалған 
қорларын алдық», – деп қорытындылады 
с�зін А.Мәулет.

Парламент Мәжілісінің депутаты 
«АМАNАТ» партиясы фракциясының 
мүшесі  Жанарбек  0шімжан материал-
дық емес құндылықтарды түгендеп, 
зерт теуін жолға қою мақсатында арнайы 
заңның қажет екенін айтты. 

«К�зге к�рінетін емес, к�зге к�рін-
бейтін мәдениет соғысы ең қауіпті. Ұлт 
болып қалыптасу, ұлттықты, жерді сақ-
тап қалу бүгінгі жаһандану дәуірінің ең 
күрделі сауалдарының бірі болып тұр. 
Ма териалдық емес құндылықтар – ұлт-
тың негізгі иммунитеті. Осыны қараусыз 
қалдырдық. Бұл туралы заңымыз да жоқ. 
Мәдени мұраға қатысты қабылданған 
құжат 2013-2014 жылдан бері �згеріссіз 
тұр. Еш адам алға жылжыған жоқ. Мем-
ле кеттік деңгейде, аудан-ауылдарда экс-
педициялар жүргізілген жоқ. К�неден 
қалған мұраларымыз әлі жинақталмады. 
Бұл тек ән-күйге ғана қатысты емес, жал-
пы ұлы рухты мінезді болмысымызға 
қа тыс ты дүние. Сондықтан бүгін ойла-
натын кезеңге келдік қой деп ойлай-
мын», – деп пікір білдірді Ж.0шімжан.

Халықаралық Түркі академиясының 
сарапшысы, фольклортанушы ғалым 
Ақеділ Тойшанұлы жинақталған рухани 
мұ раларды қазақ руханиятындағы жетіс-
тік деп бағалап, қазір халық арасында 

ұмыт болып кеткен салт-дәстүрлер осы 
экспедиция нәтижесінде табылғанын 
жеткізді.

«Рухани мұра – халықтың жаны, 
ұлтымыздың бет-бейнесін ұстап тұрған 
қаңқа. Осындай рухани білімнің жас 
ұрпаққа берілмей жатуынан қазіргі қо-
ғам да д�рекілік к�бейіп кетті. Адамның 
ішкі рухани байлығын сақтайтын ол – 
фольклор, музыка. Ұрпақ қай жерде де 
ауысып жатыр. Сол себепті шетелдегі 
отандастарымызға мән беріп отыр ғаны-
мыз да сол. Небір фольклордың бай үлгі-
лерін Шыңжаң, Моңғолия қазақтарынан 
жазып алып отырмыз», – деді ғалым.

Ал белгілі түрколог Қаржаубай Сарт-
қожа жиын барысында таныстырылған 
экспедиция нәтижесінде сақталған ру-
ха ни мұрамызды елге қайтару мәселесін 
к�терді. Бүгінге дейін Қытайда қазақ 
тілінде жарық к�рген к�птеген газет-

журналдар елге жетпей қалған. Міне, 
осындай �зекті мәселені с�з еткен 
түрколог қазіргі заманауи техникалық 
жетіст іктердің к�мег імен осын дай 
тарихы бар к�нек�з басылым дарды қазақ 
оқырмандармен қауыштыр сақ деген 
ниетін білдірді. 

Жиын қонағы мәдениеттанушы, 
Еуразия ұлттық университетінің доценті 
Құралай Серғабылқызы:

«Зерттеушілердің, ғалымдардың пі-
кі рін тыңдадық, шынында бізде қазақ 
елінде қазақтың мәдениетін, �нерін 
зертеу кезінде кемшіліктер �те к�п. 
Ұлттық мәдениетті бойымызға сіңіретін 
нәрсе – жаңылтпаш, жұмбақ, ауызша 
фольклор. Қазір бұлардың орнын теле-
арнадағы �зге елдің сериалдары басты. 
Кинода сол елдің дәстүрі айқын к�рінеді. 
Бізде мәдени мұрамызды сақ таймыз 
десек, алдымен оны күн делікті қол да-

н ыс қа ен г ізу і м із керек. Қ ыс қасы, 
біріншісін асырамыз деп екін ші ұмыт 
қалмауға тиіс», – деп бізге де ұлттық 
құндылықтарды фильмге енгізу керегін 
айтты. 

Орынбордағы Халықаралық қазақ 
тілі қоғамының басшысы Сәуле Таике-
шева д�ңгелек үстелде осындай жобалар 
қатары к�бейіп, оларды қандастар ара-
сында кеңінен насихаттауды алға тартса, 
Пар ламент Сенатының депутаты Ғали-
асқар Т�лендіұлы жиналған мұралар ды 
заман ауи құралдың к�мегімен жастарға 
ұғын дыруды мәселесін қозғады.

Қазақ халқының бай мұрасын түген-
деп, оны зерттеу арқылы ұлттық иден-
тификацияны нығайту керегін айтқан 
Парламент Мәжілісінің депутаты Үнзила 
Шапақ ұлттық құндылықтарды дәріп-
теуде біршама �згерістер енгізсек деген 
пікірін білдірді.

«Осында айтылған ой-пікірлерден 
туындап отырған мәселе мынада: осы 
зерттеулердің арасына ғылыми пәнара-
лық зерттеулер жүргізуіміз керек деп 
ойлаймын. Байқап отырсақ, бұл жерде 
жинақталған мұралар тек тарихи не мә-
дени зерттеу тұрғысынан емес, басқа сала 
жағынан да айтылып жатыр. Екін шіден, 
ұлттық идентификациялық белгілерді, 
ұлттығымызды танытатын ерекшелік-
терді халықтың санасына сақтауды заң 
арқылы таңбалауымыз керек. Мәселен, 
Жапон мемлекетінде азаматтық алатын 
адамның міндетті түрде ұлттық киімі 
болуы керек. Бізде ұлттық киімді дәріп-
теудің �зі қиын болып жатыр. Ал Моңғо-
лияда шетелден келген инвесторлар 
болса, �з құрылысын салатындарға моң-
ғол нақыштық ою-�рнегін пайдалану 
міндеттелген. Бұл да бір ерекшелік. Қа-
зақ тың ескі тарихи жәдігерлерін зерт-
тейтін азаматтар болса, қазақтығымызды 
жоғалтып алмаймыз», – деген пікірін 
жеткізді Ү.Шапақ.

Жиылған қауым ғылыми экспедиция 
жетекшісі Ардаби Мәулеттің атқарған 
жұмысын жақсы бағалап, оған қатысты 
ұсыныстарын айтты. А йта кетейік, 
мәдени мұрамызды түгендеу мақсатында 
Aзбекстандағы қазақтардың рухани 
дүние сін зерттеуге арналған экспедиция 
қоры т ы н д ысы ж ы л соң ы на дей і н 
ғылыми еңбек болып жарық к�рмек.

ШЕТЕЛДЕГІ 
ҚАЗАҚ МҰРАСЫ ЗЕРТТЕЛДІ

ТАРИХ–ТАНЫМ



Батыс �аза	стан облысыны� �арат�бе, Сы-
рым, Теректі, Б�рлі ауданы және Орал 	ала сын-
да т�тенше жа�дай жариялан�аны белгілі. Об-
лыс әкімі Нариман Т�ре�алиев бірнеше мәрте 
же дел штабты� отырысын �ткізіп, жа�дайды 
	а та� ба	ылауда &стап отыр. Алды��ы к(ндері 
ай ма	 басшысы мен Мәжіліс депутаттары су�а 
ке тіп жат	ан аудандарды аралап, халы	пен 
кез десіп 	айтты. 

Батыстағы ахуал – 

Назгүл НАЗАРБЕК

Түркістан облысының 
Созақ ау даны Шолақ-

қор ған ауылының тұр ғыны  
Шора Ерназаров атал ған бағ дар-
лама аясында 8,3 млн теңге к�-
ле мінде жеңілдетілген несие 
алып, К�кбұлақ қойнауында 
ор наласқан �зінің жеке тоғанына  
10 мың ханбалықтың (форель) 
ша бақтарын әкеліп салды. Ауыл-
дық тар үшін жаңалық болған бұл 
бас тамаға қолдау білдіріп жүрген 
топ тоғанға форель шабағын жі-
беру сәтіне қатысып, кәсіп кер ге 
сәттілік тіледі. Балық шаруа шы-
лығымен айналысуды қол ға ал-
ған кәсіпкер алдағы уақытта 
екін ші қосымша тоғанына                 
12 мың сазан шабағын жіберуді 
жос парлап отыр. 

Орман шаруашылығының 
м аманы Шора Ерназаров балық 
�сіруді к�птен армандап жүр ге-
нін айтады. Осы ойын жүзеге 
асыру үшін 3 жыл бұрын аудан 
әкі міне кіріп, жер сұраған. Біре-
сек �зенінің бойынан 2 гектар 
жер алады.  Шу-Талас бассейндік 
инс пекциясының �зен қорғау 
аймағына кіретін жерді тиісті 
рұқсаттарын алып, құжаттан-
дыр ғанымен қаржы мәселесі 
қолбайлау болып, діттеген ойын 
жү зеге асыра алмай жүріп қала-
ды. «Балық �сірем деп алып-ұш-
қан к�ңілім қаржы мәселесіне 
ті ре ліп, басылып қалған еді. 

Қәйт сем екен деп жүргенде 
«Ауыл аманаты» жобасы туралы 
естіп, дереу құжат жинадым. 
Шү кір, кәсіпкерлікпен айналы-
са мын деген жандарға қолдау 
ре тінде мемлекеттік бағдарлама 
аясында пайыздық м�лшер ле ме-
сі жеңілдетілген 8 млн 300 мың 
теңгеге қол жеткізіп, істі бастаған 
жайым бар», – дейді Шора Тоқ-
жанұлы бізбен әңгімесінде. 

Кәсіпкер балық �сіруге 
қы зыққандықтан жан-

жақты зерттеу жұмыстарын жүр-
гізіп түрлі-түсті форелге тоқ тай-
ды. Тараз қаласында осы іспен 
ай налысатын азаматтармен ке-
лісім жүргізеді. Олар форельдің 
уылдырығын Польшадан ал-
дырып, �здерінде инкубация-
лай ды екен. :зірге түрлі-түсті 
фо релдің 10 мың шабағын �зі 
қол дан жасаған тоғанына тастап 
отыр. 

«Мұздай таза суды ұнататын 
форелдің жемі де Польшадан 
әкелінеді. Ша бақтың к�леміне 
қарай же мінің де м�лшері 
болады. Дәл қазір тарыдай майда 

жем берсек, үл кейген сайын 
оның к�лемі де ұлғая береді. 
Май да шабақтың жемінің бағасы 
сәл қымбаттау жү реді екен. Қазір 
оның келісін 2 500 теңге жоба сын-
дағы бағаға  алып жатырмыз. Жем 
жағы сәл қымбаттау енді», – деп 
тәуе  келге бел буса да сәл қын жыл-
 ғанын жасыра алмады ол. 

Дегенмен кәсіпкердің алға 
қойған мақсаты  айқын, 

жоспары к�п. Шабақтар �скенде 
оны сатып, �ткізу жағынан аса 
қиналмайтынына сенімді. Етінің 
ба ғасы қымбат болатын форель 
балығын ең алдымен аудан ор-
талығындағы кафе, тойханаларға 
�ткізуді жоспарлап отыр. Ар ты-
лып жатса, кішігірім шағын  
кон церві шығаратын цех ашпақ. 

«?зім орман шаруа шы лы-
ғының маманы болғандықтан 
та биғатқа жақынмын. :сіресе, 
балық шаруашылығына қы зы-
ғатындықтан оны баптап күту-
дің, �сірудің тәсілдерін мең гер-
дім. Білмейтін тұстарымды ин-
тер нет арқылы сабақ алып, білі-
мім ді жетілдіріп жатырмын. 
:зір ге күніне 3-4 рет жемін ша-
шып отыратын жаныма бір к�-
мекші алдым. Енді бастап жа-

тыр мыз, жұмысымыз жанданып 
жатса, шаруашылықты кеңей те-
міз деген жоспарым бар. Форель 
балығының етінен б�лек, қызыл 
уылдырығы да құнды болады. 
Сон дықтан  бұл бастамамыз сәт ті 
жүзеге асады деген ойдамын», – 
дейді Шора Ерназаров. 

Айта кетейік, форель лосось 
тұқымдасына жататын тұщы су 
балығы саналады. :лемде та ны-
мал форельдердің қатарына жа-
та тын радуга ақшыл-қызғылт 
түсті, еті жұмсақ. Негізінен бұл 
ба лық түрін оның бүйіріндегі 
ашық қызыл жолақтан айыруға 
болады екен.  Ауданға әкелінген 
радуга форелі Балтық елдерінің 
к�п теген су қоймасында, сон-
дай-ақ Қара теңізге құятын �зен-
дерде кең таралған. ?зен саға ла-
рында, таулы �зендерде бассейн-
дер мен тау �зенінде жүзгенді 
ұна татын, әрі қыс мезгілінде 
ұрық шашатын радуга форелі 
Созақ ауданының табиғатына 
жер сініп кетеді деп сенеді кәсіп-
кер.

Түркістан облысы 

«Ауыл аманаты» жобасы б(гінде ауылды	тарды� (мі-
тін а	тап келеді. Пилотты	 жоба ретінде басталып, сәтті 
ж(зеге ас	ан ба�дарламаны� биыл�ы 	аражатыны� ба-
сым б�лігі су (немдеу, 	&с, балы	, мал шаруашылы�ына 
бе рілмек. Жоба�а 	атысу�а ниеттілер бекітілген талап	а 
сай 	&жат тапсырып, же�ілдетілген 2,5 пайызды	 не-
сиеге 	ол жеткізу ар	ылы кәсібін д��гелете алады. 

Ауылға 
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Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА

Облыста қарғын судың әлегі бас тал-
ғалы тасқын суға қарсы құрылған жедел 
штаб тың отырысы бірнеше рет �тті. 
?ңір дегі ахуалға баға берген облыс әкімі 
Нари ман Т�реғалиев облыстағы біраз 
ше неунікті сынап та алды. 

Қазір облыста бірнеше ауданда т�-
тен ше жағдай сақталып отыр. :сіресе, 
кешелі бері Теректі ауданына қарасты 
По дс тепное ауылының тұрғындары 
үшін қар суы оңайға соқпай жатыр. Қа-
зір ол жерде Т�тенше жағдайлар депар-
та ментінің 150 қызметкері мен 40 тех-
ника жұмыс істеуде. 

– Еріген қар суы сай-саланы қуалап, 
Подс тепное ауылындағы үйлерді басып 
біраз қиындық туғызып жатыр. Біздің 
ма мандар мен атқарушы билік �кілдері 
бір лесе отырып, еріген қар суын сору 
жұ мыстарын жүргізіп жатырмыз. Бұл 
жер де бүгін үшінші күн 40 техника мен 
20 су сору машиналары жұмыс істеп 
жатыр. Қазір суды бұру, уақытша дамба 
салу жұмыстарын жүргізудеміз. Біздің 

есеп бойынша Подстепное ауылында 80 
үйге су кірді. Зардап шеккендер жоқ, 
адам дарды қауіпсіз жерге шығарып 
үлгер дік, – деді БҚО ТЖД бастығының 
орынбасары Рашид Біләлов. 

БҚО Т�тенше жағдайлар департа-
мен  тінде 26 наурыздан бастап тәулік 
бойы жұмыс істейтін, құрамына аза мат-
тық қорғау қызметтері кіретін облыстық 
же дел штаб ашылды. Сенім телефоны 
да жұмыс істеп тұр. 

Аймақта қарғын судың әлегі бас тал-
ған бетте �ңірге Мәжіліс депутаттары 
Нар тай Аралбайұлы мен Сергей Поно-
морев келді. Олар Қарата�бе, Сырым, 
Те ректі аудандарындағы суға кеткен 
ауыл дарды аралап, ел-жұртпен тілдесіп 
қайтты. 

Сырым ауданында үйлері суға кет-
кен тұрғындарды орналастырған екі 
эва куциялық пункт жұмыс істеп тұр. 
Мә жіліс депутаттары сол жерлерде бо-
лып халықпен сұхбаттасты. 

Нартай Аралбайұлы елдің әр �ңі рін-
де болып жатқан тасқынмен күрес ша-
ра ларын Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың тікелей бақылауда ұстап 
отыр ғанын, себептер анықталып, сал-
дар қалпына келтірілетінін айтты. 

– Үкімет сіздердің шығын да рыңыз-
ды толық �теп беруге міндетті. Ол үшін 
жер гілікті жердегі комиссия мүлтіксіз 
қызмет атқаруға тиіс, – деді депутат.

Айта кетейік, облыстық мәслихат 
де пу таты Ғанимат Нұрмұханов жеке 
кә сіпкерлік нысанын панасыз тұрғын-
дар иелігіне беріп, ел басына күн туған-
да үлкен азаматтыққа барып отыр.

«Жібек жолынан» шығып келе жат-
қан мәжілісмендерді тұрғындар күтіп 
алып, жанайқайын жеткізді. Елдің қол-
қа лауымен депутаттар сапар кестесін 
�згер тіп, Сергей Пономорев :білқайыр 
хан к�шесіндегі, ал Нартай Аралбайұлы 
?лең ті �зенінің жағасындағы үйлерге 
кі ріп, жағдайларымен жеке танысты.

Үйі суға кеткен жандардың бірі – 
Хан зипа Тумағали. Ханзипа апайдың 
жол дасы – бірінші топ мүгедегі. ?зі де 
ден саулығына байланысты ауруханаға 
жиі түседі. Депутаттармен кездесуде 
Хан зипа апай Үкімет бізді далада қал-
дыр майды деген үміті барын жеткізді. 

1 455-і – бала. Бүгінде �ңірде 21 жолды 
су бас са, 30 жолды су шайып кеткен. 

«Қазгидромет» РМК БҚО филиалы-
ның директоры Тілеген Шапановтың 
айтуынша, облыстағы ең ірі Жайық 
�зе ніндегі су деңгейі бір тәулік ішінде 
Орал қаласы тұсында 84 сантиметрге 
к� терілген. Мамандар Жайық �зеніндегі 
су деңгейі қазір 457 сантиметр деп отыр. 
Ал қауіпті деңгей 850 сантиметрді құ-
рай ды. Қазір Дерк�л, Шаған �зендерінің 
к�терілуі қауіпті деңгейден асып кеткен. 
Сол себептен де қала маңындағы сая-
жай лардың халқын к�шіру жұмыстары 
жүріп жатыр. Бүгінде Орал қаласындағы 
эва куациялық пункттерде адамдар тұ-
рып жатыр. Олардың к�бі сол қала 
маңын  дағы саяжайлар мен ауылдардың 
тұр ғындары. 

– Бізді осы орталыққа әкелді. Суға 
ке тіп қалмай аман отырғанымызға да 
шү кір дейміз. Дүние тегістелер, бастысы 
жан шығынынан сақтасын, – дейді тұр-
ғындардың бірі Майра Айтқалиева.

«Қазгидрометтің» БҚО филиалы 
ди    ректоры Тілеген Шапановтың ай-
туын ша, Шыңғырлау ауданындағы 
Елек �зеніне де су толып жатыр. 

– Ресейдің Орынбор облысы жағы-
нан су келіп жатыр. Су деңгейі 800 сан-
ти метрден асқан жағдайда ауданның 
�зен бойында орналасқан елді мекен-
дері н е қауіп т�нуі ықтимал, – деді 
Т.Ша панов.

Бұдан б�лек, �ңірде су тасқынына 
бай ланысты қауіпсіз жерге шығарылған 
және �лген мал саны нақтыланып жа тыр.

Құтқару жұмыстары барысында 983 
бас ірі қара, 1814 ұсақ мал және Б�рлі 
ау данында 31 бас жылқы қауіпсіз жерге 
ай далды. Аудандарда құрылған арнайы 
ко миссия �лген мал санын есептеп жа-
тыр. ?ңірдегі ахуалды аймақ басшысы 
Нариман Т�реғалиев �зі бақылауда 
ұстап отыр. Т�тенше жағдайлар депар-
та ментінде құрылған жедел штаб тәулік 
бойына тынымсыз жұмыс жүргізуде.

Батыс Қазақстан облысы

– Менің үйімді су түгел алып кетті, 
қа зір үйім тұруға жарамсыз. ?зім де, 
жол дасым да ауырамыз. Балдардың 
бей неттеніп жүріп сылаған үйлері еді. 
Бір күнде судың астында қалып қой-
дық. Сіз дер елге келіп жатыр екен-
сіздер. Осы ның бәрін �з к�здеріңізбен 
к�ріп отыр сыздар ғой, Үкіметке 
сеніміміз мол, бізге жаңа үй салып 
береді деп үміт тенеміз, – деді Сырым 
ауданының тұр   ғыны Ханзипа Тума-
ғали. 

Жалпы, БҚО бойынша 384 үйді су 
бас қан. Т�теншеліктер 3 744 адамды 
қауіп сіз жерге к�шірген. Оның ішінде 

Ханбалық
КЕЛДІ

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ

Соңғы жылдары елімізде 
су ресурстарына бай ла-

нысты болған мәселе  шаруа лар-
ды біраз әбігерге салғаны белгілі. 
Қиындықты еңсеру үшін Сыр-
дың басты дақылы – күріш алқа-
бы ның к�лемін қысқартып, су-
ды аз қажет ететін дақылдарды 
егу ге шешім қабылданды. Со-
ның негізінде суды үнемдеуге 
ба ғытталған бірегей жобалар 
же місін к�рсете бастады. ?ңірде 
күріш тік алқап қысқарғанымен, 
�нім к�лемі кеміген жоқ. Был-
тыр ғы науқан берекелі болып, 
қамба алтын дәнге толды.

Жалпы, Сыр елінің ауыл 
шаруа шылығы саласында жыл 
ба сынан бері айтарлықтай �сім 
бай қалады. Атап айтқанда, қаң-
тар-ақпан айында аталмыш са-
лада 12 379,8 млн теңгенің �німі 
�н дірілген. Бұл тиісінше был-
тыр ғы жылмен салыстырғанда 
102,2 пайызға артқанын аңғар-
тады. Ал тамақ �німдерін �ңдеу 
к� лемі бойынша 2023 жылдың 
осы кезеңімен салыстырғанда 
110 пайызға артық к�рсеткішке 
ие. 

Несібесін жерден терген ең-
бекші қауым биыл 187 мың гек-
тарға ауыл шаруашылығы да-
қыл дарын егуді жоспарлауда. 
Оның ішінде 83,9 мың гектарға 
Сыр салысын жайқалтып, қам-
баны алтын дәнге толтырамыз 
деп отыр. 

«Биылғы егін науқанына 
облыс диқандары тыңғылықты 
дайын дықпен келіп отыр. Со-
ны мен қатар облыста азық-түлік 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
мақсатында атқарылып жатқан 

ауқымды шаруа бар. Бұл тұрғыда 
жергілікті тұрғындарды �зін-�зі 
әлеуметтік маңызы бар картоп, 
к�г�ніс, бақша �німдерімен 
қам тамасыз ету мақсатында қо-
сымша жер дайындау үшін Қы-
зылорда қаласы мен аудан әкім-
деріне тиісті тапсырма берілген. 
Қазір шаруашылықтарда ауыл 
шаруашылығы дақылдарының 
тұқымдарын себу дәрежесіне 
жеткізу үшін зертханалық тек-
серу ден �ткізу жұмыстары жүр-
гізілуде. Сонымен қатар шаруа-
шы  лықтар минералдық тыңайт-
қыш тарды арнайы жеткізуші 
ме кемелермен келісімшарт жа -
сау арқылы сатып алуда. Нақ ты 
уақытта қолда бар техни ка лар-
дың әлеуеті к�ктемгі дала жұ  мыс-
тарын атқаруға жеткі лікті», – 
дейді бұл жайында Қызылорда 
об лыстық Ауыл шаруашылығы 
және жер қатынастары басқар-
ма  сының егіншілік және �сімдік 
қор  ғау б�лімінің басшысы Жү-
сіп  бек :жібеков. 

Басқарманың мәлімдеуінше, 
биылғы егіс үшін былтырғы 
жыл дың күз айларында ауыл 
шаруа шылығы құрылымдары 
тара пынан 3,7 мың гектар күздік 
би дай егу және 50,6 мың гектарға 
сүдігер айдау қамтамасыз етіл-
ген. 

Негізінен, 2024 жылдың 
к�ктемгі егісіне облыс 

бойынша 21,3 мың тонна күріш 
тұқымы дайын. Бұдан �зге, ауыл 
шаруашылығы құрылымдары 
ар қылы биылғы науқанға 938 
тонна жаздық бидай, 736 тонна 
күздік бидай, 48,9 тонна арпа, 
10,8 тонна тары, 67,6 тонна дән-
дік жүгері, 5,6 тонна күнбағыс, 
108,5 тонна мақсары, 13,5 тонна 
соя, 21,8 тонна сүрлемдік жүгері 
жә не 298 тонна жоңышқа тұқы-
мы құйылған. 

Тыңайтқышпен қамту ісі де 
жүйелі. Нақты айтқанда, биылғы 
егіс тікке қажетті тыңайтқыштың 
84,4 пайызы сатып алынған. Да-
ла жұмыстарына 3 799 техни ка 
жұмылдырылуда. Яғни, ауыл 
шаруашылығы тауар �ндіру ші-
лерінің техникалары толықтай 
ж�н деуден �ткізіліп, тиісті мақ-
сат та пайдаланылып жатыр. 
Со нымен қатар биылға құны            
9,3 млрд теңгені құрайтын қ о-
сым ша 253 бірлік ауыл шаруа-
шы лығы техникалары сатып 
алынған. Нәти жесінде, егістік 
науқанына қа жетті машина-т-
рактор паркі 4,5 пайызға жаңар-
тылған. 

Сол сияқты к�ктемгі егіс 
егу және дала жұмыс-

тарын жүргізуге барлығы 12,9 
мың тонна арзандатылған ди-
зель отыны б�лініпті. Басқарма 
тарапынан бұл тұрғыда еш қан-
дай қиындық болмайтынын алға 
тартады. 

«Бүгінде к�ктемгі егін егу 
жұ мыстарына дайындық барысы 
жоспарға сай жүріп жатыр. Со-
ның ішінде тұқым дайындау, 
оны орналастыру жұмыстары 
қарқын алды. Биылғы науқанда 
шаруашылықтар техникадан да 
таршылық к�рмейді. Қолда бар 
техникалар ж�ндеуден �ткізіліп, 
дала жұмыстарына 100 пайыз 
дайын. Осы орайда, негізгі да-
қыл күріштің к�лемін азайтып, 
ор нына  суды аз қажет ететін 
әр та раптандыру бағытындағы 
да қылдардың к�лемін  2,3 мың 
гектарға дейін ұлғайту межелену-
де», – деп мәлімдеді басқарма 
тарапынан.

Қалай дегенде де егіс дала-
сында ерте к�ктемнен еңбек 
к� рі гін қыздырған Сыр диқан-
да ры ның алға қойған мақсаты 
ауқымды. Ауа райы қолайсыз 
мі нез танытпаса, шаруалар кү-
ріш егу жұмысын оңтайлы мер-
зім де аяқтауға иек артып отыр.

 
Қызылорда облысы

ЕГІСТІКЕГІСТІК  

БАҚЫЛАУДА

ЕҢБЕК ДҮБІРІЕҢБЕК ДҮБІРІ
АЛҚАПТАҒЫАЛҚАПТАҒЫ

Жылда�ы дәст(рге сай Сыр ди	андары дала ж&-
мыс  тарын бастап кетті. ?�ір аграрийлері биыл�ы егін 
егу нау	анына 	ызу дайынды	пен келіп, алтын к(з де 
берекелі �нім алу�а (мітті. 

Аймақта қарғын судың әлегі бас тал ған бетте 
�ңірге Мәжіліс депутаттары 

Нар тай Аралбайұлы мен Сергей Поно морев келді. 
Олар Қарата�бе, Сырым, Те ректі 

аудандарындағы суға кеткен ауыл дарды аралап, 
ел-жұртпен тілдесіп қайтты. 
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ҰЛТТЫҚ ҚҰРАМАДА 
ӨНЕР КӨРСЕТУДЕН 
БАС ТАРТТЫ

AIQYN-LIVE

Боксшы Лукасты� Астанада �тетін іріктеу спаррингтеріне 
!атыса алмайтыны белгілі болды. &аза!стан бокс федерациясы 
8-10 сәуір к5ндері Астанада �тетін �лемдік лицензиялы! 
турнирге іріктеу ретінде 7йымдастырылатын спаррингтік 
кездесулерге !атысу 5шін боксшы9а ша!ырту жіберді.

ФУТБОЛДАН ӘЙЕЛДЕР 
ЛИГАСЫ БАСТАЛАДЫ

 Жамбыл спортының жұлдызы 
әркез биік болғаны белгілі. Өңір 
жампоздары әлемдік ареналарда 
атой салып, талай мәрте Әнұраны-
мызды шырқатып, көк байрағымыз-
ды биіктетті. Десе де, кейінгі жыл-
дары аймақ спортының басы даудан 
арылмай, көрсеткіштеріміз көңіл 
көншітпей тұр. Бұған не себеп? Жам-
был спортына деген көңілдің аз 
бөлінуі ме әлде басшылардың жұ-
мысына деген жауапсыздығы ма?

 
Облыс әкімдігінің Дене шынықтыру 

және спорт басқармасы берген ақпаратқа 
сүйенсек, биыл �ңір спортының жылдық 
шығынына 14,9 миллиард теңге б�лінген 
екен. Ал саланың материалдық-техникалық 
базасын нығайтуға 120,3 миллион теңге 
бағытталған. Бүгінде облыста 53 спорт мек-
тебі жұмыс істеп тұрса, былтыр спорттың 
олимпиадалық және олимпиадалық емес 
түрлерін дамыту дирекциясы құрылған. 

 Бір қарағанда қаралған қаржы �з тетігін 
тауып, басқарма жұмысына мін тағатындай 
себеп жоқ сияқты. Алайда облыстық мәсли-
хат тың экономика, бюджет, салық және 
жер гілікті �зін-�зі басқару ж�ніндегі тұрақ-
ты комиссияның жүргізген зерделеуі бір-
қатар былықтың бетін ашқан. Комис сия 
т� рағасы Фарида Жүнісованың айтуын ша, 
спорт саласын дамытуға жылда қыруар қар-
жы қаралып жатқанымен, «бар мақ бас ты, 
к�з қысты» тірліктер к�п екен. 

– Зерделеу барысында аудандардағы 
бірнеше елді мекенде спорт залдың жоқтығы 
немесе пайдалануға жарамсыз екені анық-
талды. Сондай-ақ спорт кешендері қажетті 
құ рал-жабдықтармен қамтамасыз етілме-
ген. Ал ең сорақысы, аудандардағы мектеп-
терге соңғы үш жылда спорттық жабдық 
сатып алуға бір тиын да б�лінбеген. Қара-
пайым спорт ойындарына қажетті доптың 
�зі қаралмаған. Мұндай күйді Тараз қала-
сын дағы мектептерде бастан кешіп, сапасыз 
бірреттік қымбат бағадағы доптар мен тор-
лар сатып алған. Бұл дүниелер бір қолдан-
ғаннан кейін-ақ жарамсыз күйге түскен-
діктен денешынықтыру пәнінің ұстаздары 
�з қаражаттарына доп сатып алуға мәжбүр 
болған, – дейді Ф.Жүнісова. 

Зерделеу барысында анықталған тағы 
бір түйткіл – спорт ғимараттарының мүш-
кіл күйі. Мәселен, Тараз қаласы мен аудан-
дар да орналасқан 10 спорт ғимараты күрделі 
ж�ндеуді қажет етсе, тағы 10 спорт кешені 
ағым дағы ж�ндеуден �туі керек. Бір с�збен 
айтқанда, спорт нысандарының басым 
б�лігі пайдалануға берілген күннен бері 
ж�ндеу к�рмеген.

– Ең беткеұстар делінген Жақсылық 
Үшкемпіров атындағы «Тараз-Арена» спорт 
кешенінің т�бесінен су �тіп, еденге т�селген 
қымбат т�сеніштерге т�гілуде. Одан б�лек, 
ғимараттың жылу мәселесі де сын к�тер-
мейтін жағдайда. Олимпиадалық резервтің 
облыстық мамандандырылған мектеп-
интернатының жатақханасы әбден тозған. 
Ал ыңғайластырылған б�лмеде орналасқан 
асханасы санитарлық та лаптарға сай 
келмейді. Осы іспетті Жуалы ауданының 
Б.Момыш ұлы ауылындағы бокс залының 
аянышты күйі мен ондағы жылу жүйесінде 
болған ақау балалардың �міріне қауіп 
т�ндіріп тұр.

 Спорт мектептеріне қатысты �зекті 
мәселелердің қатарында тозығы жеткен 
жиһаздар мен компьютерлік техникаларды 
жаңғыртуға қаржы б�лінбеуі жанға батып 
тұр. Мәселен,  Дене шынық тыру және спорт 
басқармасына қарасты спорт ұйымдарына 
к�п жылдардан бері компьютер сатып алуға 
қ ара ж ат қ ара л ма ғ а н. Қол да н ыст а ғ ы 

компьютерлер істен шық қан дықтан сала-
дағы қызметкерлер �здері нің жеке ком-
пьютерлерін үйлерінен әкеліп пайдалануға 
мәжбүр болған, – дейді комис сия т�рағасы. 

 Жамбыл спортындағы былық пен 
қулық мұнымен бітпейді. Фарида Жүнісова-
ның с�зіне сүйенсек, былтыр бұқаралық 
спортты дамыту және балалар мен жас-
�спірім дерді дене шынықтыруға тарту 
мақсатында мемлекеттік тапсырыстарды 
енгізу арқылы бюджеттен 930,7 миллион 
теңге б�лінген екен. Нәтижесінде, 4-17 жас 
аралығындағы 8 100 бала мен жас�спірімге 
19 спорттық секцияда тегін жаттығуға 
мүмкіндік туған. Ал 2024 жылға жергілікті 
бюджеттен 1 миллиард 237 миллион теңге 
б�лініп, 19 спорт түрі бойынша 8 мыңнан 

астам баланы қамту жоспарланып отыр 
екен. Яғни, биыл �ткен жылға қарағанда 
қаржы к�лемі 303 миллион теңгеге артқан. 
Бүгінде 71 �нім беруші 6 061 баланы спорт-
тық секциямен қамтығандығы туралы 
ақпарат берген. Алайда қыруар қаржыны 
қалтаға басқан �нім берушілердің басым 
к�пшілігі жалға алған ғимараттарда жұмыс 
істеуде. Яғни, зерделеу барысында конкурс 
жеңімпаздары мектептердің спорт залдарын 
жалға алып, «жұмыртқадан жүн қырқып» 
отыр ғандары белгілі болған. 

– Бүгінде спорт мекемелерінің басшы-
лары Art Sport-қа б�лінген қаржы құмға 
сіңген судай жоқ болып кетіп жатқанын 
ашық жеткізуде. Бұл негізсіз де емес. Себебі 
зерделеу жұмыстары барысында балалар 
санын артық к�рсетіп отырған кәсіпкерлік 
н ыса н дард ы ң бар екен і а н ы қ та л д ы. 
Сонымен қатар сол жекеменшік нысандарда 
үйірмеге қатысушы балалар бірінші рет 
келіп отырғандарын, оларды мектептен 
ж ібергені н ай тқан кездер т іркелген. 
Осылайша, мемлекеттік конкурсты жеңіп 
алып, қаржыны қалтаға басқан кәсіпкерлер 
үйірмедегі бала санын артық к�рсетіп, қу-
лыққа салып отыр, – дейді Фарида Жүні-
сова.

 Тағы бір таңғаларлығы, к�збояушы-
лыққа бүгінде спорт мектептерінің дирек-
торлары да баруда. Мәселен, жекпе-жек 
спорт клубы, №5, №7 сияқты кейбір спорт 
мектептерінің директорлары халықаралық 
жарыстарға Ұлттық құрамаға алынбаған 
спортшыларды апарып, бабы келіп тұрған 
�зге спортшылардың бағын байлаған. 
Мәселен, 2023 жылдың шілде айында Сочи 
қаласында каратэ-до шотакан жекпе-жегі-
нен �ткен әлем чемпионатына Ұлттық құ-
рама команданың мүшесі емес спортшылар 
қатысып, мұндай белден басушылық кейін-
де бірнеше мәрте қайталанған. 

– Мәнсіз коммерциялық іс-шараларға 
қатысудың маңызды бір себебі – мектеп-
тердің рейтингін қолдан к�теру. Мысалы, 
№5 облыстық мамандандырылған балалар-
жас�спірімдер спорт мектебінің 11 спорт-
шысы Ташкентте �ткен әлем чемпионатына 

қатысқан. Қызығы сол, 11 адам 40 медаль 
(23-і алтын, 6-ы күміс, 11-і қола) еншіліген. 
Қол күресінен де осы секілді ақылға сый-
май тын к�рсеткіштер орын алған. Жалпы 
медаль саны – 124, оның 58-і алтын, 30-ы 
күміс, 36-сы қола.

Спорт мектептерінде бюджеттен б� лі-
нетін мол қаржыны дұрыс, тиімді пайдалану 
мәселесінде бақылау босаңсып, мамандар-
дың кәсіби деңгейінің т�мендігінен к�п-
теген заңбұзу шы лыққа жол бері лген. 
Нақтырақ айтсақ, облыс бойынша ішкі 
мемлекеттік аудит департаментінің ақпара-
тына сүйенсек, 2023 жылдың қаңтар-тамыз 
айларында облыс әкімдігі дене шынықтыру 
және спорт басқармасына қарайтын меке-
ме лердің басшылары мен есепшілеріне 

жалпы сомасы 3 миллион 225,4 мың теңгеге 
34 рет әкімшілік айыппұл салынған. Кейбір 
мекеме басшылары 7 реттен айыппұл арқа-
лаған, – дейді облыстық Қоғамдық кеңестің 
комиссия т�рағасы Рахметілдә Сегізбайұлы.

 «Тараз» футбол клубының жағдайы да 
к�птің жанына батып тұрғаны жасырын емес. 
Бүгінде талдау нәтижесі клубтың қарызға 
батуы қате кадр саясатынан орын алғанын 
к�рсетуде. Мәселен, 2020 жылдың маусым 
айынан 2021 жылдың аяғына дейін клуб 
директоры болған Т.Тұрлыбай б�лін ген 1,2 
миллиард теңге к�леміндегі бюд жеттен артық 
1 миллиард теңгеге міндеттеме қабылдап, 
клубтың кредиторлық қарызын 2021 жылдың 
аяғына 1 миллиард теңгеге жеткізген. Содан 
бері клубтың есепшоты бұғатталып, қарыздан 
к�з аша алмай келеді. Алайда ең қызығы 
мұндай заңсыздыққа жол берген клубтың 
бұрынғы директоры Т.Тұрлыбай ешқандай 
жауапкершілікке тартылмаған. Осының �зі 
сананы сан саққа жүгіртеді. 

 Былтыр іске қосылған денешынықтыру-
сауықтыру кешендерінің сапасына жүргі-
зіл ген зерделеу жұмыстары да бірқатар 
кем шіліктерді анықтап отыр. Атап айтсақ, 
Жамбыл ауданының Гродеково елді меке-
ніндегі кешенде балалар жуынатын б�лмеде 
кәріз жүйесі сапасыз салынған. Оны бүгінде 
пайдалануға мүмкіндік жоқ. Сонымен 
қатар аталған ауданның Қарой ауылдық 
округі, Сұлут�р елді мекеніндегі кешеннің 
үлкен спортзалын жылытатын пеш қазірге 
дейін іске қосылмапты. Салдарынан, бала-
лар жаттыға алмауда. Сондай-ақ ауа райы 
қолайсыз болғанда кешеннің шатырынан 
су сорғалайды екен. Міне осылайша, Жам-
был спортында шешімін күткен мәселе шаш 
етектен болып тұр. Күні кеше облыстық 
Дене шынықтыру және спорт басқарма-
сының басшысы Арман Тешметов �з 
еркімен қызметінен кеткенін ескерсек, енді 
бұл олқылықтардың орнын кім толтыра-
тын дығы әзірге белгісіз. Арман Бақыт-
жанұлы Жамбыл спортын бас қар ған екі 
жылда ерекше еңбегімен есте қалды дей 
алмаймыз. Тек, Лондон Олим пиадасының 
қола жүлдегері Ақжүрек Таңа таровты қыз-
ме тінен алып тастаған тұста оның есімі 
рес публикаға жеткен. Ол жағ дайда да спорт 
мектептеріне б�лінген қар жы мен материал-
дық базаның сапасыздығы Ақжүрек пен 
Арман арасындағы текетіресті тудырған 
бо латын. Демек, спорт саласын дағы былық-
тар бүгін немесе кеше туындап отырған 
дүние емес. Сондықтан сала жұмы сын түп-
тамырымен қопарып тексеру керек. Сол 
кезде бәлкім к�пке беймәлім әлі талай 
сұм дықтың беті ашылып қалар.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

ЖАМБЫЛ

БАҒЫТЫНАН 
ЖАҢЫЛДЫ

 Алайда Ангелина Лукас бұл 
ұсы ныстан бас тартқан. «Анге-
лина Лукас кәсіпқой бокстағы 
соң ғы рейтингтік жекпе-жегін 30 
наурызда Таиландта �ткізген-
діктен және 20 сәуірге тағы бір 
чемпиондық жекпе-жегі жоспар-
ланып тұрғандықтан �ткен ай-
қас тан кейін тынығып, алдағы 
жұдырықтасуына дайындалу қа-
жет  болады. Сондықтан Ангели-
на Лукас Астанада �тетін іріктеу 
спаррингтеріне қатыса алмай-
тын дығы анықталды. Oз тара пы-
мыздан боксшыны �ткен жек пе-
жектегі жеңісімен шын жү ректен 

құттықтаймыз және алдағы айқа-
сына сәттілік тілей міз», – деп 
хабарлады Бокс фе де рациясы.

Жарысқа еліміздің т�рт �ңі рі-
нен «БИІК-Шымкент», «Ор-
дабасы», «Ақт�бе», «Оқжетпес», 
«Томирис-Тұран» клубтары қа-
тысады. Футбол додасының же-
ре бе тарту рәсімі 2 сәуірде �тті.  

Кейінг і ж ы л дары әлем де 
әйелдер футболының дамуына 
ерекше назар аударылып келеді. 
Еуропаның �зінде әйелдер фут-
болын 144 миллион жанкүйер 
тамашаласа, 2033 жылы олардың 
саны 328 миллионға дейін к�-
бейеді деп жоспарланған. QFL 
үшін осындай деңгейдегі тур-
нирді ұйымдастыру осы сала ның 
дамуы үшін маңызды эле мент 
ретінде саналады. Себебі бүгінде 
халықаралық феде рация ларда 
бірде-бір коммер ция лық немесе 
футбол науқа нын әйелдер фут-
болы нсыз елестету мүмкін емес.

«QFL Wйелдер кубогының 
бірінші жарысы 1-9 мамыр ара-

лығында Шымкент қаласын дағы 
«БИІК» спорт кешенінде �теді. 
Турнир айна лымдық ж үйеде 
ұйымдастырылып, әр команда 4 
матчтан ойнайды. Кездесуде тең 
есеп қарас тырыл маған. Егер 
ойынның негізгі уақытында есеп 
тең болса, же ңім паз бірден пе-
наль ти серия сында анықталады. 
Сондай-ақ ұпай 4 деңгей бойын-
ша беріледі. Негізгі уақыттағы 
жеңімпазға 3 ұпай, пенальтиден 
жеңген ко ман даға 2 ұпай, пеналь-
тиде есе жіберген клубқа 1 ұпай 
беріледі. Негізгі уақытта жол 
берген ко манда ұпайсыз қалады», 
– делін ген хабарламада.

Ал QFL Wйелдер лигасы 17 
мамыр – 30 қазан аралығына 
жоспарланған. Лига 4 айналым 
бойынша Шымкент, Түркістан, 
Ақт�бе және К�кшетау қала-
ларында �теді.

Биыл елімізде футболдан ал9аш рет �йелдер лигасы 
басталады. Жа!ында Qazaqstan Football League-сыны� 
7йымдастыруымен QFL �йелдер лигасы мен QFL �йелдер 
кубогы турниріні� жалауы к�теріледі.

AIQYN республикалық қоғамдық-саяси газетінің ұжымы 
басылымның Қызылорда облысындағы меншікті тілшісі Ербақыт 
Жалғасбаевқа

 анасы Күнжан САРИЕВАНЫҢ 
қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып, к�ңіл 
айтады.
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Wл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университетінің ұжымы 
оқу орнының Ақпарат және коммуникациялар департаменті 
директоры, белгілі журналист Қаншайым Байдәулетке ағасы

НҰРЛАННЫҢ

қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып, к�ңіл 
айтады.

Марқұмның жатқан жері жәннат, иманы жолдас болсын.


